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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

Вялiкi дзякуй усiм, хто падтрымлiвае «Народную Волю» 
ў гэты надзвычай  цяжкi час. 

Рэдакцыя.

З-ЗА КРАТАЎ

– Андрей, расскажите, как у вас дела? 
Как с работой? Увольняют вас или нет?

– Ничего не скажу, не буду комментиро-
вать эту тему. Скажу только, что мне очень 
тяжело. Но я держусь, уже пятнадцать лет 
держусь!

– Вас депортировали из Беларуси в 
2006 году. И на пять лет запретили въезд. 
После вы приезжали в Минск?

– Нет. Никогда не приезжал. Понимаете, 
какая штука: я ведь государственник. Мне 
сказали тогда, что я представляю угрозу 
национальной безопасности, – я собрался 
и поехал. Я не пойду против государства 
никогда. Могу пойти против правитель-
ства, но не против государства.

А потом возвращаться было нельзя. Как 
раз в то время, когда истек срок запрета, 
в Минске взяли в заложники Владислава 
Баумгертнера, бывшего гендиректора ком-
пании «Уралкалий».

– Ну вы сравнили! У вас же нет столько 
денег, сколько у Баумгертнера!

– Тем не менее около двух месяцев он про-
вел в не очень комфортных условиях. Поэтому, 
глядя на эту историю, я подумал, что, если 
вдруг что, меня уже никто не вытащит.

– Вы довольно жестко высказываетесь 
по поводу белорусских событий. Каких-то 
угроз или просьб быть более осторожным 
ни от кого не поступает?

– Знаете, только от коллег противопо-
ложного экспертного белорусского лагеря. 
Когда-то требовали от КГБ Беларуси меня 
выкрасть, несколько лет были призывы 
меня убить. Сейчас всё утихло. Но я стара-
юсь не преувеличивать свою значимость. Я 
не такая уж и величина.

Всякие были разговоры… Помните, не 
так давно появилась знаменитая запись, 

в которой представители спецслужб вели 
речь об убийстве Павла Шеремета, меня 
там упоминали следующим после него…

Шеремет пока был в Москве, всё было 
нормально, а уехал в Киев – и погиб там.

– Вы место жительства менять не соби-
раетесь?

– Пока Лукашенко у власти, конечно, 
я в Минск не поеду. Но я верю, что когда-
нибудь всё же вернусь.

– У вас в Беларуси осталась какая-то 
недвижимость?

– Мы люди, очень тяжело и скромно 
живущие. Никаких дворцов у меня нет. К 
стыду сказать, к своим годам я так ничего 
и не заработал…

– Ваши дети живут в Москве?
– Да, через некоторое время после 

депортации семья приехала ко мне. Дети 
уже взрослые. Получили хорошее образо-
вание, хорошие вузы окончили, дочка даже 

магистром стала. Работают, живут почти 
самостоятельной жизнью.

– Я по вашему голосу слышу, что шра-
мы на сердце от той истории с депортаци-
ей у вас остались…

– Да, ведь жизнь была обрушена… Всё 
пришлось начинать с нуля. Я до конца так 
и не пережил эту драматическую историю, 
поэтому, конечно, сердце еще болит…

– Вы, наверное, сегодня, как никто 
другой, понимаете тех, кто вынужден 
уезжать из страны, оставляя здесь свое 
жилье, родственников, кучу каких-то 
любимых вещей и строить всё с нуля на 
чужбине. А ведь накопления на внезап-
ную эвакуацию есть не у всех…

– Чаще всего денег нет. У меня так было.
Вообще, политическая эмиграция, 

депортация – это почти всегда нищета, 
неизвестность и безнадежность. К этому 
очень трудно привыкнуть.

Меня депортировали фактически на 
родину, но моя малая родина очень дале-
ко, на Дальнем Востоке – я родился во 
Владивостоке. Специфика моей работы 
требует нахождения в Москве, а это очень 
дорогой город.

– Но вы всё равно неплохо устроились, 
нашли работу, получили хорошую долж-
ность, стабильную зарплату…

– Всё это никогда не покроет издержки. 
Годы идут, много денег уходит на здоровье 
– на лекарства, на врачей. Периодически я 
болею, и недавно вот вышел из больницы. 
Постоянно нужно оплачивать какие-то сче-
та – от этого никуда не денешься. Поэтому я 
и говорю: те, кто уезжает, обрекают себя на 
долгие годы нищеты. Будет очень трудно.

– Всё равно многие уезжают – с малень-
кими детьми, без денег, но подальше от 
репрессий. Какой совет вы дали бы этим 
людям?

– Я хочу сказать, что отъезд даже для 
людей состоятельных – не панацея. Если 
только изначально люди жили на несколь-
ко домов в разных странах. И то это может 
быть травмой!

Например, я не могу посетить могилы 
своих родных и близких. Это драма.

За то время, что я уехал из Беларуси, 
умерло немало моих друзей, и я не был на 
их похоронах, не смог попрощаться. Умерла 
моя теща, у нас были очень хорошие отно-
шения. Несмотря на то, что я русский, я 
очень хорошо вошел в белорусскую семью 
своей жены, они все для меня родные. А 
я не смог приехать в Минск, чтобы прово-
дить ее в последний путь.

– А жена ездила на похороны?
– Да. Она вне политики.
– Супруга работает в Москве?

– Нет, она пенсионерка.
Поэтому эмиграция – это очень тяжело. 

И отъезд – совсем не панацея, он не решит 
проблему. Отъезд по политическим причи-
нам – это бегство от себя, а не решение про-
блем. Проблемы нужно решать на месте. 
Да, это опасно. И я прекрасно понимаю, что 
режим выталкивает людей: сажает, штра-
фует, запугивает. И Бабарико дали 14 лет... 
Но я думаю, что он скоро выйдет.

– Амнистия, помилование, власть 
поменяется – какой из этих сценариев 
имеете в виду, кого говорите «скоро»?

– Скорее всего, власть поменяется.
– Не знаю, все ли разделяют ваш опти-

мизм…
– Есть просто объективные вещи.
Из Минска, может, и по-другому ситуа-

ция видится. Но я со стороны смотрю.
Сегодня многим кажется, что весь мир 

только и говорит про Беларусь. Это совсем 
не так. Даже в Москве не все сконцентри-
рованы на этом вопросе…

Возвращаясь к теме вынужденной эми-
грации, еще раз повторю: это невероятно 
тяжело. Но я никого не обвиняю. Помните, 
как Александр Федута, которого обвиняют 
в заговоре против власти, сказал: «Да, я 
признаю себя участником заговора»? Он 
иначе просто не может. Это позиция.

Был ли я опасен для Лукашенко? Был.
Я и сейчас для него опасен.
– Чем? Вы ведь аналитик, а не киллер.
– Я борюсь с режимом. Как могу. И каж-

дый день спрашиваю себя, что могу сделать 
для перемен. И делаю. Поэтому, конечно, 
я опасен. Как и остальные сотни тысяч 
граждан, которые не разделяют политику 
властей.

(Окончание на 2-й стр.)

ЭКСКЛЮЗИВ

Андрей СУЗДАЛЬЦЕВ:

«Лукашенко спасла белорусская оппозиция…»
«Народная Воля» поговорила с политологом Андреем Суздальцевым, которого много лет назад депортировали из Беларуси.

Все эти годы Андрей держит руку на пульсе белорусских событий. Но недавно прошла информация, будто его за необоснованную критику 
белорусской власти увольняют из Высшей школы экономики в Москве…

Спыніць знішчэнне беларускіх 
незалежных медыя!

Заява ГА «Беларуская асацыяцыя журналістаў»

Чаму загарэўся  
касцёл у Будславе?

Касцёл у Будславе загарэўся раніцай 11 мая. Менавіта ў ім знаходзіцца  
адна з найважнейшых святынь Беларусі – абраз Маці Божай Будслаўскай.

Приорбанк назван самым активным 
банком-эмитентом в Беларуси в 2020 году. 
Такой награды его удостоили эксперты 
Европейского банка реконструкции и раз-
вития (ЕБРР) за отличную работу в сфе-
ре документарного бизнеса. ЕБРР ежегод-
но определяет лучшие банки в рамках 
Программы содействия развитию торгов-
ли (TFP).

Программа TFP создана в 1999 году и 
направлена на стимулирование внеш-

ней торговли стран, в которые инвестиру-
ет ЕБРР. Он предоставляет гарантии под-
тверждающим банкам и краткосрочные 
кредитные ресурсы для финансирования 
местных экспортеров, импортеров и дис-
трибьютеров.

Мировая пандемия привела к рез-
кому росту спроса на финансирование 
внешней торговли. В 2020 году TFP 
поддержала ее в глобальном масштабе 
более чем на 3,3 миллиарда евро, что 

стало рекордным объемом.
Приорбанк уже в 12-й раз получа-

ет награду ЕБРР за содействие разви-
тию международной торговли клиентов. 
Ранее Приорбанк стал лучшим банком в 
Беларуси по версии экспертов двух влия-
тельных изданий – Global Finance и EMEA 
Finance. В EMEA Finance, в частности, 
отметили возможности банка по инве-
стированию и его лидерство среди других 
негосударственных банков.

Аляксандр Фядута –  
пра шпацыр пад ліўнем

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎПРАТЭСТ

ПОЗДРАВЛЯЕМ!

Пажар удалося патушыць, але галоўнае 
яго наступства – дах выгараў і абваліўся. 
Зараз праводзяцца работы па аднаўленні 
касцёла, а таксама праходзіць збор грошай.

– Ці вядома ўжо прычына ўзгарання 
касцёла? – з такім пытаннем я звярнуўся 
да пробашча парафіі ў Будславе ксяндза 
Дзмітрыя ДУБОВІКА.

– Афіцыйна прычына ўзгарання пакуль 
не агучваецца, – кажа мой суразмоўца. – 
Мяне і іншых выклікалі ў Следчы камітэт, 
і, наколькі я зразумеў, зараз следчыя пра-
водзяць розныя экспертызы, а на гэта 
спатрэбіцца даволі працяглы час.

Але, на маю думку, пажар адбыўся з-за 
няспраўнай электрычнай праводкі, хаця, 
паўтаруся, эксперты павінны даць у выніку 
дакладную інфармацыю.

Паводле слоў Дзмітрыя Дубовіка, на гэты 
момант закончана абследаванне касцёла, і зараз 
праект рэканструкцыі здаецца на экспертызу.

– Праект прадугледжвае страхоўку купа-
ла і даху, – адзначае ён. – Таксама падпісваем 
дамовы са спецыяльнымі арганізацыямі 
на комплекснае навуковае даследаванне. У 
бліжэйшы час дадзім з нагоды таго, што 
зроблена, падрабязную справаздачу.

Як вядома, быў распачаты збор сродкаў 
на аднаўленне касцёла, і па стане на 
ўчарашні дзень было сабрана амаль 880 
тысяч рублёў.

– Магчыма, назбіралі ўжо нават каля 
мільёна рублёў, бо ёсць яшчэ і валютная 
дапамога, – дадае ксёндз Уладзімір Дубовік. 
– Не ведаю, ці ўлічвалася яна…

Алесь СІВЫ.

Раніцай 8 ліпеня прадстаўнікі сілавых 
структур прыйшлі ў рэдакцыю незалеж-
нага выдання «Наша Ніва» і дадому да 
работнікаў медыя. Супрацоўнікі рэдакцыі 
«НН» перасталі выходзіць на сувязь, у 
некаторых з іх прайшлі ператрусы. Пасля 
ператрусаў галоўнага рэдактара «Нашай 
Нiвы» Ягора Марціновіча і рэдактара 
выдання Андрэя Скурко павезлі на допыт.

Адначасова Міністэрства інфармацыі 
заблакавала сайт «Нашай Нівы» «на пад-
ставе апавяшчэння Генеральнай пракура-
туры ў сувязі з размяшчэннем інфармацыі, 
распаўсюджванне якой забаронена пун-
ктам 1 артыкула 38 Закона Рэспублікі 
Беларусь «Аб сродках масавай інфармацыі». 
Прычым доступ да сайта абмежаваны не 
толькі ў Беларусі, але і за мяжой.

Таксама стала вядома пра ператру-
сы ў рэдакцыях рэгіянальных выданняў 
«Intex-press» і «Брестская газета» (якія 
ў апошнія месяцы былі выкінуты з 
дзяржаўных сістэм распаўсюду і друку), 
а таксама ў журналіста і рэдактара сайта 
Orsha.eu.

Працягваецца ціск на партал TUT.ВY. 
Літаральна пазаўчора Эканамічны суд г.Мінска 
ў закрытым пасяджэнні прызнаў законным 
рашэнне пазасудовай камісіі аб прызнанні 
матэрыялаў партала экстрэмісцкімі. 15 
супрацоўнікаў TUT.ВY і звязаных з ім 
арганізацый знаходзяцца за кратамі.

Наогул за кратамі ці пад хатнім арыш-
там сёння ў Беларусі знаходзіцца 25 
супрацоўнікаў медыяарганізацый (без 

уліку работнікаў «НН» і Orsha.eu, лёс якіх 
пакуль не вядомы).

ГА «Беларуская асацыяцыя 
журналістаў» звяртае ўвагу, што:

– пад выглядам барацьбы з 
экстрэмізмам улады спрабуюць знішчыць 
беларускія незалежныя медыя;

– вынік рэпрэсій супраць незалежных 
СМІ і журналістаў будзе супрацьлеглым таму 
эфекту, на які разлічваюць іх ініцыятары. 
Грамадства замест верыфікаванай і выклад-
зенай у адпаведнасці з журналісцкай эты-
кай інфармацыі будзе чытаць матэрыялы, 
якія не адпавядаюць нават мінімальным 
прафесійным стандартам.

ГА «Беларуская асацыяцыя 
журналістаў» патрабуе спыніць знішчэнне 
свабоднага слова ў Беларусі.

Приорбанк стал самым активным банком-эмитентом  
в Беларуси по версии ЕБРР

Публіцыст і філолаг Аляксандр Фядута, 
якога абвінавачваюць у змове супраць ула-
ды, у адным са сваіх лістоў распавёў, што ў 
камеры СІЗА КДБ невыносна душна, аднак 
ён кожны дзень можа дыхаць свежым паве-
трам.

«Радасць – шпацыр каля гадзіны дваццаці 
хвілін штодня, – паведамляе Аляксандр 
Фядута. – У апошнюю нядзелю чэрвеня, 
калі памятаеце, ішоў лівень. Усёй камерай 
вырашалі, ці ідзём мы на шпацыр. Усе чац-
вёра загарлапанілі «Так!!!» з такой сілай, 

што перакрычалі чаек, якія гарлапаняць за 
акном.

А кантралёр, які дзяжурыць, зрэдку 
ставіць класіку наўзамен року і папсы, якія 
ўжо абрыдлі. Такім чынам шпацыравалі мы 
пад праліўным ліўнем і пад музыку вялікага 
Антоніа Вівальдзі. Гэта было шчасце!

Праўда, потым трое сутак у камеры было не 
прадыхнуць ад вільгаці рэчаў, якія сохлі. Шорты 
– цяжкія, ільняныя, – высахлі апошнімі. Але 
ўражанняў гэты факт не адмяніў...»

Марына КОКТЫШ.
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Колькі гадоў турмы 
атрымлівалі апаненты 

Лукашэнкі

СУМНАЯ СТАТЫСТЫКА

Подпіс да здымка: 
Віктар Бабарыка ў 
дзень агучвання 
выраку да 14 гадоў 
зняволення. Мінск, 
6 ліпеня 2021 года.

6 ліпеня Вярхоўны суд Беларусі пакараў Віктара Бабарыку 14 гадамі пазбаўлення волі. 
Так жорстка не каралі ніводнага з апанентаў Аляксандра Лукашэнкі за 27 гадоў ягонага 
кіравання.

Цягам найноўшай гісторыі Беларусі апаненты Аляксандра Лукашэнкі атрымлівалі 
жорсткія тэрміны. Вось некаторыя з іх.

Павел Севярынец: 7 гадоў турмы
Адзін з лідараў ствараемай партыі «Беларуская хрысціянская дэмакратыя». Адбываў 

пакаранне некалькі разоў, дзясяткі разоў быў асуджаны да адміністрацыйных спагнанняў 
– арыштаў і штрафаў.

У 2005-м быў асуджаны на 3 гады абмежавання волі нібыта за арганізацыю акцый пра-
тэсту.

У 2011-м ізноў асуджаны на 3 гады абмежавання волі пасля пратэстаў супраць вынікаў 
прэзідэнцкіх выбараў. Вызвалены ў 2013-м.

7 чэрвеня 2020 года арыштаваны і пазней абвінавачаны ў нібыта падрыхтоўцы масавых 
беспарадкаў. Асуджаны на 7 гадоў калоніі строгага рэжыму.

Мікалай Статкевіч: 6 гадоў турмы. Ідзе чарговы суд
Шматгадовы лідар беларускай апазіцыі. Неаднаразова сядзеў у турме.
Мікалая Статкевіча затрымалі адразу пасля Плошчы-2010. У маі 2011 года яму прысудзілі 

6 гадоў зняволення ў калоніі ўзмоцненага рэжыму. Статкевіч не пісаў прашэння аб 
памілаванні і пацвердзіў інфармацыю аб катаваннях, якую агучыў Алесь Міхалевіч. Выйшаў 
на волю 22 жніўня 2015 году згодна з указам Лукашэнкі аб памілаванні. З таго часу не раз 
затрымліваўся і адбываў адміністрацыйныя пакаранні. У 2017 годзе, паводле яго слоў, зноў 
быў затрыманы і змешчаны ў СІЗА КДБ перад Днём Волі.

31 мая 2020 года Мікалай Статкевіч быў затрыманы па дарозе на выбарчы пікет Святланы 
Ціханоўскай ля Камароўскага рынку. Спачатку Статкевіча пакаралі адміністрацыйным арыштам 
на 15 сутак, да якіх пасля дадалося яшчэ 15. Напрыканцы чэрвеня Статкевіча перавялі ў СІЗА і 
выставілі абвінавачанні паводле крымінальнага артыкула 342. У гэтыя дні ў Гомелі ідзе суд.

Аляксандр Казулін: 5,5 года турмы
25 сакавіка 2006 года ўдзельнічаў у акцыі пратэсту, падчас якой людзі рушылі ў бок тур-

мы на Акрэсціна. Акцыю жорстка разагналі.
Аляксандра Казуліна затрымалі і абвінавацілі ў злосным хуліганстве і арганізацыі 

масавых беспарадкаў. Пазней яму прысудзілі 5,5 года зняволення. У турме Казулін трымаў 
галадоўку, яго прызналі вязнем сумлення. У 2008 годзе Аляксандр Лукашэнка памілаваў 
яго адмысловым указам. Больш Аляксандр Казулін палітычнай дзейнасцю не займаўся.

Дзмітрый Ус: 5,5 года турмы
Дзмітрыя Уса не затрымлівалі ўвечары 19 снежня. Ён заставаўся падазраваным у справе аб 

арганізацыі масавых беспарадкаў, знаходзіўся пад падпіскай аб нявыездзе. У маі 2011-га Дзмітрыя 
Уса асудзілі на 5,5 года пазбаўлення волі ў турме ўзмоцненага рэжыму. За кратамі Дзмітрый Ус 
трапіў у лякарню, атрымаў другую групу інваліднасці. Ён не падаваў прашэння на імя Лукашэнкі; у 
кастрычніку 2011 года быў памілаваны і выйшаў на волю. Палітыкай цяпер не займаецца.

Андрэй Саннікаў: 5 гадоў турмы
Андрэя Саннікава пры затрыманні на плошчы каля Дому ўрада моцна збілі, яму 

прысудзілі 5 гадоў за арганізацыю масавых беспарадкаў. Саннікава памілавалі і выпусцілі 
датэрмінова ў красавіку 2012 года пасля прашэння на імя Лукашэнкі. Міжнародная суполь-
насць прызнала яго вязнем сумлення. Ён эмігрыраваў у Вялікабрытанію, дзе атрымаў 
палітычнае прыстанішча. Яго жонка Ірына Халіп засталася ў Мінску.

 Міхаіл Марыніч: 5 гадоў турмы
Быў міністрам знешнеэканамічных сувязяў, дэпутатам Вярхоўнага Савета, дыпламатам.
Выставіў сваю кандыдатуру на прэзідэнцкіх выбарах 2001 года, не быў зарэгістраваны.
26 красавіка 2004 года быў арыштаваны КДБ і пазней асуджаны на 5 гадоў узмоцненага 

рэжыму з канфіскацыяй маёмасці. Прызнаны палітвязнем. Вызвалены ў 2006-м па амністыі. 
Памёр у 2014 годзе.

(Окончание. Начало на 1-й стр.)
– Вы вспомнили Федуту... А рас-

скажите, что думаете по поводу гром-
кого дела о заговоре и покушении на 
Лукашенко?

– Я уже говорил как-то: таких загово-
ров в Беларуси много, на кухнях столько 
всего разного обсуждают, такие сценарии 
– один страшнее другого!

Федута, безусловно, это интеллектуаль-
ная элита страны. Но при всем своем уме 
он феноменально наивен. Они очень мно-
го обо всем этом говорили, так не делают-
ся заговоры…

Федута – неплохой политтехнолог, не 
понимаю, как он не понял, что их вели с 
самого начала, что их банально исполь-
зовали… Он, конечно, яркий персонаж, 
но там были и другие, более активные и 
более решительные. Стащили профессора 
с дивана и сделали одним из главных заго-
ворщиков. Ну смешно!

– В день, когда вынесли приговор 
экс-председателю «Белгазпромбанка», 
в своем телеграм-канале вы написали: 
«Бабарико пошел в бой с диктатурой с 
открытым забралом в стиле типич-
ной европейской демократии. Это было 
роковой ошибкой…» После выборов 2010 
года были попытки провести работу над 
ошибками. Как думаете, сейчас такой 
анализ нужен? И чьи ошибки видите вы 
в президентской кампании 2020 года?

– Это огромная тема, конечно, но я 
попытаюсь сформулировать кратко.

Ситуация, которая сложилась в 2020 
году, была уникальной. По всем раскладам 
режим должен был пасть. В том, что он 
удержался, на мой взгляд, виновата наша 
дорогая белорусская оппозиция. Именно 
она спасла Лукашенко.

В Беларуси небольшая, но яркая и 

националистичная оппозиция, ее активи-
сты наперечет. За все свои годы суще-
ствования оппозиционеры никак не могут 
определиться, против кого им воевать – 
против Лукашенко или против Москвы? 
Против Москвы всегда было проще. Но 
в данной ситуации население Беларуси 
против интеграции. И когда в декабре 
2019 года Лукашенко отказался подпи-
сать дорожные карты с Россией, тут же 
началась нефтяная война. Затем Россия 
огромные деньги вкладывала в борьбу с 
ковидом, а Лукашенко решил бороться с 
ним водкой. И таким образом тот базовый 
электорат, который всегда голосовал за 
Лукашенко, отвернулся от него. И полу-
чился большой протестный блок, который 
просуществовал примерно до середины 
сентября. Этот блок выступал за суверени-
тет, частично за белорусский язык, Россия 
ему нужна как страховка и поддержка. 
И наша белорусская оппозиция вместо 
того, чтобы использовать этот дар Божий, 
попыталась его оседлать: завела дискус-
сию о языке, с какими флажками идти на 
марши, почему не стоит национальный 
вопрос, бесконечные хождения по кругу 
с сердечками, зонтиками и так далее. И в 
какой-то момент люди просто поняли, что 
это просто дурь какая-то. На мой взгляд, 
националисты спасли Лукашенко. Потом 
говорили, что власть падет весной, затем – 
диалог с властью в мае, и так далее.

Я не могу говорить, что тот же Павел 
Латушко должен был остаться в Минске. 
Не могу никого осуждать, но если бы я 
имел белорусский паспорт, то действовал 
бы по-другому.

– Как любят говорить некоторые 
наблюдатели, всех не посадят…

– Возможности у власти тоже ограни-
чены, всех же кормить нужно. Лагеря что 

ли в Европе в XXI веке строить? Но страха 
нагнали, конечно.

– Как думаете, по амнистии, о кото-
рой много говорят в последнее время, 
выпустят тех, кого правозащитники 
признали политзаключенными?

– Трудно сказать. Всё зависит от тех 
переговоров, которые идут тайными тро-
пами. Это будет чистой воды сделка.

– Недавно Григорий Азарёнок в своем 
телеграм-канале, комментируя попытку 
покушения на него, сказал: «Они с удо-
вольствием бы нас поубивали и пере-
вешали...» Вам не кажется, что сегодня 
градус ненависти одинаково высокий 
как у сторонников власти, так и у ее про-
тивников?

– Было очень много мифов о какой-то 
особой толерантности белорусов. Но сегод-
ня от нее не осталось и следа. Я много раз 
наблюдал: каждый знает, в какой храм ходит 
его сосед. Это о многом говорит.

Белорусы – не очень дружный народ, 
так сложилось исторически. И в прошлом 
году родственники сдавали друг друга 
из-за разных политических взглядов…

– Но сейчас многие отмечают: бело-
русы как никогда солидарны.

– Это феномен минувшего года. Когда 
казалось, что все вместе, а не по кухням и 
по хуторам.

Среди сторонников Лукашенко тоже не 
было единства, многие тоже ошарашены 
террором, который ведет власть.

Так что раскол есть, и он большой, 
сродни гражданской войне.

– И что с этим делать?
– Лукашенко решает эту проблему весь-

ма своеобразно. Он категорично провоз-
гласил, что мир объявил войну Беларуси. 
И надеется, что людей это объединит, они 
встанут на защиту страны, потянутся к нему 
и к власти. Это примитивно. И при этом он 
предлагает своим оппонентам не реальный 
диалог, а покаяться и смириться.

Перспектива, на мой взгляд, плохая. Если 
ничего не поменяется в политике властей, то 
этот раскол общества снова приведет к стол-
кновениям, к гражданской войне.

– Хм… По-вашему, наивно думать, 
что люди запуганы настолько, что снова 
не выйдут на улицы?

– Страх всегда рождает ответ. Мы 
наблюдаем сейчас и страх власти…

Сейчас ситуация как в семье, которая 
распалась, а потом снова решила жить 
вместе. А старые-то обиды и претензии 
остались.

– В семье, если есть любовь, друг дру-
га прощают.

– А как простить, если власть ошибок 
не признаёт?

А если признает, значит, нужны новые 
президентские выборы…

Марина КОКТЫШ.

Андрей СУЗДАЛЬЦЕВ:

«Лукашенко спасла 
белорусская оппозиция…»

Из личного дела
Андрей Суздальцев родился в 1960 году во Владивостоке.
Окончил Дальневосточный университет, аспирантуру Академии труда (Москва). 

Кандидатскую диссертацию защитил в 1989 году (исследование было посвящено 
США).

Политолог Суздальцев работал в Беларуси с 1993-го по 2006 год. Как написано в 
Википедии, «поддержав в целом основы российско-белорусской интеграции, посте-
пенно вступил в конфликт с белорусскими властями. Суть конфликта заключалась 
в неприятии авторитарного режима А.Лукашенко, критике попыток белорусских 
властей имитировать интеграционный процесс с Россией и иждивенческой по отно-
шению к России национальной экономической модели» и так далее.

В марте 2006 года был лишен вида на жительство и депортирован в Россию. Ему 
на 5 лет был запрещен въезд в Беларусь. Как заявили журналистам представители 
паспортно-визовой службы, «в решении о его депортации был указан тот факт, что 
Суздальцев представляет собой угрозу национальной безопасности Беларуси». Первый 
гражданин Российской Федерации, ставший persona non grata в Республике Беларусь.

Был членом экспертного совета комитета по международным делам Совета 
Федерации России. Член экспертного совета Комитета Совета Федерации по делам 
Содружества Независимых Государств.

В настоящее время работает на кафедре мировой политики Московского госуни-
верситета – Высшей школы экономики.

Хто такія «Сябры Валыні»?
Сёмага дня кожнага месяца некалькі чалавек, якія называюць сябе «Сябрамі Валыні», 

збіраюцца ля пасольства Беларусі ў Кіеве пад чырвона-зялёнымі сцягамі.

ПРАТЭСТ

На гэтым тыдні яны традыцый-
на сабраліся ля пасольства, але падчас 
акцыі адбыўся канфлікт з прадстаўнікамі 
ўкраінскіх правых рухаў. У выніку адбы-
лася бойка, прыехала паліцыя, некаторых 
затрымалі.

Пасольства Беларусі ва Украіне пасля 
гэтага нават накіравала ў МЗС краіны ноту, 
у якой выказала «сур’ёзную занепакоенасць 
сітуацыяй, выкліканай недастатковымі 
мерамі, якія прымаюцца ўкраінскім бокам 
для забеспячэння бяспекі дыпламатычнай 
місіі ў Кіеве».

У беларускай дыпламатычнай місіі з 
гэтага інцыдэнту зрабілі выснову пра яго 
«мэтанакіраваны і загадзя спланаваны 
характар».

Хто ж такія «Сябры Валыні»? Яны 
пазіцыянуюць сябе арганізацыяй, якая 
аб’ядноўвае этнічных беларусаў.

Яшчэ ў мінулым годзе гэтыя «сябры» 
праводзілі пікет ля Пасольства ЗША ў Кіеве. 
З дзяржаўнымі беларускімі сцягамі яны 
патрабавалі ад амерыканскіх дыпламатаў 
спыніць умяшальніцтва ЗША ў справы 
суверэннай дзяржавы.

У лістападзе 2020 года «Сябры 
Валыні» напісалі зварот да Аляксандра 

Лукашэнкі з просьбай абараніць этнічных 
беларусаў – грамадзян Украіны ад нападак 
нацыяналістаў, хаця, наколькі вядома, адка-
зу так і не атрымалі. Пастаянна праводзяць 
пікеты ў падтрымку беларускай улады.

Узначальвае гэтую суполку 41-гадовы 
Міхаіл Канановіч – кіраўнік украінскага 
камсамола. У базе «Міратворац» ён значыц-
ца, як «актыўны ўдзельнік антыўкраінскіх 
і прарасійскіх акцый, які праводзіць сепа-

ратысцкую агітацыю. Супрацоўнічае з 
прадстаўнікамі Камуністычнай партыі 
Расіі, нярэдка выязджае ў Расію».

Таксама Канановіч быў членам КПУ, 
загадчыкам аддзела Валынскага абласнога 
камітэта Кампартыі Украіны.

Адным словам, як казаў мудры чалавек: 
«Скажы мне, хто твой сябар, і я скажу, хто 
ты».

Віктар ШПАК.

ЭКСКЛЮЗИВ
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НЕ МАГУ МАЎЧАЦЬ!

Алесь КрАўЦэВіч:

«Беларускі Нюрнберг  
расставіць усіх на свае месцы –  

і катаў, і ахвяр»

– Алесь, чаму ўлада так апантана змага-
ецца з тым, што павінна, як на добры лад, 
ахоўваць?

– Я лічу, што гэта проста дурноцце. Калі 
нейкую з’яву нельга знішчыць ці забараніць, 
яе трэба браць пад кантроль. Бел-чырвона-
белы сцяг – святыня для мільёнаў беларусаў. 
Гэта ўжо з’ява, якую знішчыць немагчы-
ма. Амаль ва ўсіх краінах Еўропы пад-
час Другой сусветнай вайны былі калаба-
ранты, якія пад нацыянальнымі сцягамі 
супрацоўнічалі з немцамі. Але потым іх ура-
ды – камуністычныя і капіталістычныя – не 
адмовіліся ад нацыянальных сцягоў. Гэта 
вялікая памылка Лукашэнкі і яго рэжыму 
– у стратэгічным плане, – што ён спрабуе 
забараніць сцяг. Паўтаруся: тое, што сёння 
робіцца з боку ўлады, – гэта поўнае дурноц-
це, але гэта дурноцце працуе на яшчэ боль-
шую сакралізацыю бел-чырвона-белага сця-
га. Прайшоўшы праз усе забароны, ён будзе 
яшчэ больш «выпакутаваны» і каштоўны 
для беларусаў, для цэлай нацыі.

– Хтосьці разумны сказаў: хто стрэліць 
у гісторыю з рагаткі, у таго гісторыя 
стрэліць з гарматы. Навошта беларуская 
ўлада два з паловай дзясяткі гадоў усё 
страляе і страляе ў мінулае з рагаткі?

– Гэта яшчэ адно дурноцце. Той 
аўтарытарны рэжым, які сёння спрабуе 
перарасці ў таталітарны, ніколі не меў у сваёй 
аснове нацыянальнай ідэалогіі. А якраз асно-
ва любога аўтарытарнага рэжыму ў Еўропе 
– іспанскага (франкісцкага), партугальскага 
ці польскага – нацыяналізм. Ён надзейны, ён 
масава сядзіць у падсвядомасці. А што ў асно-
ве беларускага рэжыму? Фактычна пэўнай 
ідэалогіі ніякай няма. Выкарыстоўваецца 
любая ідэалагічная ўстаноўка, якая слу-
жыць утрыманню ўлады. І тут яшчэ дада-
ецца савецкае выхаванне Лукашэнкі, яно 
ўвесь час дае пра сябе знаць і часта пера-
магае на ірацыянальным узроўні. Бо на 
ўзроўні рацыянальным, каб утрымаць ула-
ду як найдаўжэй, яму трэба было стаць 
беларускім нацыяналістам. І меў бы падтрым-
ку і патрыётаў, і дэмакратаў на пэўных этапах.

– Але страціў бы падтрымку Крамля…
– Вось-вось. Гэта выбар Лукашэнкі, які 

спрыяе тактычнаму, але не стратэгічнаму 
захаванню ўлады. Але раней ці пазней 
спрацоўваюць стратэгічныя чыннікі. Маса 
народа павярнулася да нацыянальнай ідэалогіі, 
да гістарычных сімвалаў – гэта відавочна. 
Помніш, і ва ўлады былі рэверансы датычна 
гісторыі – ВКЛ прызнавался як пэўны этап 
беларускай дзяржаўнасці. Але потым усплы-
вала саўковая падсвядомасць, і ўсё адкруч-
валася назад. Палітыка Лукашэнкі вельмі 
недальнабачная, бесперспектыўная нават для 
яго самога. Так, яна дазваляла атрымліваць 
тактычныя перамогі – быць пры ўладзе 27 
гадоў. Але далей – поўны тупік.

– Бацька гісторыі Герадот заклікáў 
вывучаць гісторыю па рэках. Некаторыя 

нашы рэкі (напрыклад, Прыпяць) маюць 
такое пакручастае рэчышча, што часам 
разварочваюцца і плывуць ледзь не назад. 
Можа, і шлях беларускага народа таму такі 
пакручасты?

– Гэтая тэорыя вельмі даўняя, але яна ў 
нас не працуе, бо Беларусь – выключэнне 
з правіла. Так, ёсць такі стэрэатып: немцы 
жывуць вакол Рэйна, палякі – вакол Віслы, 
украінцы – вакол Дняпра, расіяне – вакол 
Волгі. А Беларусь размешчана на водападзе-
ле. Ад Брэста да Віцебска праходзіць вода-
падзел паміж Балтыйскай і Чарнаморскай 
воднымі сістэмамі. Сыходзячы з гэтага, 
некаторыя гісторыкі выказваюць гіпотэзы, 
што нашы водныя натуральныя рубяжы 
нас не яднаюць, а дзеляць. Мне тут больш 
падабаецца версія польскага даследчыка 
Лешака Беднарчука: чыннікам, які сабраў, 
сцэментаваў у адзінае цэлае разрозненыя 
рэгіёны, была дзяржаўная арганізацыя ВКЛ.

– Ці разглядаеш ты падзеі, што адбыва-
юцца ў сённяшняй Беларусі, як разгром, 
як паразу нацыянальнага руху?

– Не, мне гэта бачыцца як зацягнутая хва-
роба росту. Усе маладыя дзяржавы прайшлі 
праз хваробу аўтарытарызму. Літоўцы, 
палякі і латышы пераадолелі яе яшчэ ў 
міжваенны перыяд, бо перад гэтым мелі 
свае незалежныя дзяржавы. Аўтарытарызм – 
як адзёр, праз яго абавязкова трэба прайсці, 
выпрацаваць імунітэт. Я, напрыклад, 
хварэў позна, у 16 гадоў. Блізкія геаграфічна 
і ментальна краіны – Украіна і Беларусь 
– не мелі ўласнай дзяржавы ў міжваенны 

перыяд і пачалі ачуньваць ад гэтай хваро-
бы толькі пасля развалу Савецкага Саюза. 
Украіна вылечылася ў 2014 годзе, мы трохі 
запазніліся. Вядома, калі браць канкрэтныя 
лёсы, гэта выглядае страшна, часам трагічна. 
Але я, як гісторык, мушу глядзець знач-
на шырэй. Сёння мы перажываем апошні 
крызіс перад выздараўленнем.

– Калі ж тое выздараўленне настане?
– Гэтага ніхто сказаць не можа. Усе 

прагназісты ўжо замаўчалі. Але выглядае 
на тое, што блізка. Самалёт ужо пікіруе. 
Лётчык увайшоў у піке.

– Алесь, ты таксама трапляў пад 
затрыманні гродзенскім АМАПам. Тое, 
што расказваюць пра мінскія СІЗА, – гэта 
проста жах. Як з гэтым у Гродне?

– У параўнанні з іншымі пра маю адсідку 
смешна і казаць. Я сядзеў усяго трое сутак 
(да суда) ва ўмовах амаль што камфортных – 
4 чалавекі ў чатырохмясцовай камеры, нават 
бялізна была. Калі абстрагавацца ад такіх 
момантаў, як заглядванне ў задніцу…

– А што гэта за працэдура?
– Перад пасадкай і вызваленнем ты рас-

пранаешся, апускаеш трусы да каленяў, трой-
чы прысядаеш і нахіляешся. А наглядчык 
заглядвае, ці не праносіш ты там чагосьці...

– Табе ўдавалася абстрагавацца? Ці гэта 
абражала цябе?

– А які сэнс абражацца на вецер, 
на дождж? Навошта траціць свае 
душэўныя сілы? Я іх траціў на тое, каб 
падтрымліваць сакамернікаў, – чытаў ім 
лекцыі. Стараўся да сітуацыі ставіцца 
з гумарам, адаспацца. Зашываўся ў 
куток, каб святло не біла ў вочы, і спаў 
(можна было і днём). Потым мне далі 
невялікі штраф – 10 базавых. Таму я 
свой нявольніцкі досвед ніякім чынам 
не параўноўваю з тымі пакутамі, праз 

якія прайшлі і праходзяць людзі ў ІЧУ 
на Акрэсціна.

– Як успрымалі турэмныя наглядчыкі 
тваю беларускую мову?

– З імі я гаварыў толькі па-беларуску. Рэакцыі 
з іх боку ніякай не заўважыў. Перад сабою я 
бачыў людзей, якія даражаць сваім месцам, 

стараюцца ўсё рабіць па інструкцыі. У мяне 
быў псіхалагічны кантакт з чалавекам, які там 
служыў (ён аказаўся калегам па адукацыі). Дык 
ён зрабіў мне паслабленне – прымусіў прысядаць 
з голай задніцай усяго адзін раз, калі выпускаў.

– Якія, аднак, смелыя людзі працуюць 
у гродзенскім ІЧУ!.. А як ты ставішся да 
эканамічных санкцый, якія цяпер увод-
зяцца супраць беларускіх прадпрыемстваў? 
Пагоршыцца ж жыццё людзей…

– Дзеля свабоды трэба пацярпець. І пера-
жыць пагаршэнне жыцця. Каб нашы дзеці і 
ўнукі жылі лепш.

– Супраць Кубы санкцыі дзейнічалі 
дзесяцігоддзямі, супраць Паўночнай Карэі 
– таксама. Вынікаў асаблівых не відаць.

– Нельга параўноўваць Беларусь з Паўночнай 
Карэяй – у нас розны гістарычны досвед, розны 
ўзровень грамадства, зусім іншая геаграфічная 
сітуацыя – мы на скрыжаваннях Еўропы. 
Нікому не ўдасца зрабіць з Беларусі другую 
Паўночную Карэю. Рэпрэсіі лукашэнкаўскага 
рэжыму я ўспрымаю, як буран з навальніцай. 
Навальніца не бывае гадамі.

– Але пасля яе застаюцца паваленыя 
платы, выкарчаваныя з карэннем дрэвы, 
абарваныя правады, разбураныя хаты…

– Усё гэта ўжо ёсць і будзе яшчэ. Што ж, 
другога выйсця няма. Нічога страшнага, з 
цягам часу ўсё адновім.

– Улада збіраецца закрыць у Беларусі 
Інстытут Гётэ, іншыя замежныя 

інстытуцыі, якія нямала падтрымлівалі 
беларускія праекты. Уладзімір Макей 
выступаў з адмысловай заявай на гэты 
конт. Гэта паставіць крыж на грамадзян-
скай супольнасці?

– Заява Макея – гэта вядомы сафістычны 
прыём: зрабіць вінаватай ахвяру, а не ката. 
Улада так і робіць. Я перакананы, што 
беларускі Нюрнберг (а ён абавязкова адбуд-
зецца) расставіць усіх на свае месцы – і 
катаў, і ахвяр. Думаю ўсё ж, што грамадзян-
ская супольнасць выжыве. Трэба проста 
працаваць, старацца берагчы сябе і ведаць, 
што гэта навала хутка скончыцца.

– Беларусь пакінулі ўжо тысячы 
актывістаў. Якое тваё стаўленне да тых, хто 
ўжо з’ехаў ці плануе з’ехаць за мяжу?

– Асабіста я не хацеў бы кудысьці 
з’язджаць, але не выключаю гэтага. Калі 
будзе існаваць рэальная пагроза для жыц-
ця... Я не асуджаю тых, хто з’ехаў. Ведаю 
шмат людзей, якія, пакінуўшы Беларусь, 
робяць для яе больш, чым многія з тых, 
хто застаўся. Але ёсць і такія, хто проста 
выкарыстоўвае сітуацыю і шукае лягчэйшыя 
шляхі для паляпшэння свайго матэрыяль-
нага становішча... Калі ж выбар – сесці ў 
турму альбо эмігрыраваць, я за апошняе. 
Выехаўшы, я буду працаваць у Беластоку 
ці Варшаве, напішу яшчэ некалькі кніг для 
Беларусі, якія застануцца. Калі ж падар-
ву здароўе ў турме – гэта нічога не дасць і 
нікому не дапаможа.

– Значыць, ты не ўспрымаеш эміграцыю 
як пэўную капітуляцыю?

– Не ўспрымаю. Звернемся да гісторыі 
ВКЛ. Калі нейкі баярын уцякаў ад князя, каб 
атрымаць ад нямецкага ордэна зямлю, гэта 
была здрада. А калі князь Вітаўт, звязнены 
Ягайлам у Крэўскім замку, уцёк і выехаў у 
Прусы, то сабраў там паплечнікаў. І потым 
вярнуўся, стаў на радзіме вялікім князем. 
Гэта была не здрада, а часовая палітычная 
эміграцыя. Палітычны эмігрант з’язджае, бо 
не можа тут працаваць, але пры першай 
магчымасці ён павінен вярнуцца.

– Хтосьці з’ехаў, хтосьці сядзіць… Якую 
ты можаш даць параду тым, хто тут і на 
волі?

– Па-першае, па-дурному не падстаўляцца. 
Не пісаць эмацыйных глупстваў у сацыяль-
ных сетках, стрымліваць сябе. Па-другое 
(гэта самае важнае), не здавацца. Не ісці на 
супрацоўніцтва з уладай, не запабягаць, як 
Юрый Васкрасенскі. Не здавацца – як не зда-
юцца Павел Севярынец, Мікола Статкевіч. 
Для мяне яны – героі нашага часу. Маўчанне 
Севярынца – большае геройства, чым нейкія 
заявы.

– «Чем столетье интересней для истори-
ков, тем для современников печальней», – 
пісаў расійскі паэт Мікалай Глазкоў. Чым 
наш час будзе цікавы для гісторыкаў?

– Як чалавеку мне цяжка жыць у страху. 
А страх прысутнічае ў нашым паўсядзённым 
жыцці, усе гатовы, што могуць прыйсці і па іх. 
Але як гісторыку мне страшэнна пашанцава-
ла – на ўласныя вочы можна назіраць падзеі. 
Гэта рэдкая ўдача для гісторыка – стаць свед-
кам важнага гістарычнага працэсу. Як лётчык 
пікіруе ўніз, як апазіцыя сварыцца, як спрабуе 
аб’ядноўвацца, як развіваліся падзеі падчас 
маніфестацый – усё гэта цікава і будзе некалі 
вывучацца. А я, гісторык, жыву ў цэнтры важ-
нага гістарычнага працэсу. Гэта проста пада-
рунак лёсу!

Міхась СКОБЛА.

Герб «Пагоня» і бел-чырвона-белы сцяг для сённяшняга рэжыму – як чырвоная ануча 
для індыка. Сілавікі з імпэтам затрымліваюць, а суды лёгка адпраўляюць  

за краты людзей за чырвоны паясок на белай сукенцы, за налепку з «Пагоняй»  
на аўтамабілі, за бялізну, развешаную на балконе «па схеме б-ч-б». Даходзіць  

да кур’ёзаў – у Рэчыцы грамадскі актывіст быў адпраўлены на суткі за змешчаны  
на майцы афіцыйна зацверджаны (!) рэчыцкі герб (ён падобны на «Пагоню»).

Што стаіць за гэтай вайной з сімваламі? Мой суразмоўца – доктар гістарычных навук 
Алесь КРАЎЦЭВІЧ.
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П О Ш Т А

КалОНКа 
алЕСя НяЎвЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГаЗЕта–ЧытаЧ

пРаШУ СлОва!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИНа жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На ЗаМЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НаБОлЕлО!

ЕСть вОпРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый Опыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
1

Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».

2
Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».

3
Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».

4
Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З пОШты ГалОЎНаГа РЭДаКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Няхай бы ўлада 
дэпутату 
таксама ўрэзала 
зарплату

Старшыня Ліберальна-
дэмакратычнай партыі Беларусі, 
дэпутат Палаты прадстаўнікоў 
Алег Гайдукевіч: «Аб санкцы-
ях у цэлым. Я перакананы, што 
яны зробяць краіну мацнейшай, 
іншага шляху ў нас няма».

Хутчэй за ўсё, на падыходзе
Для Беларусі час цяжкі,
І можа быць, што – 
Жах дый годзе! –
Бюджэт парвецца на шматкі.
Амерыканцы, еўрапейцы
Нядаўна санкцыі ўвялі,
Дык будзем кланяцца капейцы
І ўжо тым больш лічыць рублі.
Аднак у санкцыях буржуяў
Бяды не бачыць дэпутат.
– Панове! Шчыра вам скажу я:
Яны дарэчы акурат, –
Даводзіць ён свайму народу,
Як гарлапан падчас чумы. –
Дагэтуль цераз пень-калоду,
Не ўвішна працавалі мы,
Таму было з бюджэтам туга –
Пусцей рабіўся і пусцей.
А санкцыі – нібы папруга,
Якою бацька б’е дзяцей,
Каб трохі ім паправіць клёпкі,
Каб паслухмянымі раслі…
Быў рух наперад нетаропкі,
Ды рушым мы хутчэй, калі
На гэты раз буржуяў кліка
Дала нам выспятка. Сябры! –
Людзей тутэйшых ён заклікаў. –
Давайце з гэтае пары
Мы дружна тэмп асвоім новы,
Да шчасця пойдзем напрасткі!
Пераказаў я вольна словы,
Ды сэнс па сутнасці такі.
                        ***
Няхай бы ўлада дэпутату,
Дабра жадаючы – не зла,
Істотна ўрэзала зарплату –
Таксама санкцыі ўвяла…

Чаму прафесар 
толькі 
бабулькам 
лечыць болькі?

Нядаўна памілаваны і 
датэрмінова вызвалены з турмы 
(адбываў пакаранне за хабар) сус-
ветна вядомы доктар Аляксандр 
Бялецкі. Дарэчы, пакуль вяло-
ся следства, Акадэмія навук 
узнагародзіла яго медалём. 
Цяпер Аляксандр Бяляцкі вядзе 
прыём у звычайнай паліклініцы 
Мінскага раёна…

Засвоілі выдатна мы:
Па-рознаму кладзецца карта,
Таму ад торбы і турмы
Нам заракацца ўсё ж не варта.
Да прыкладу, славуты ўрач
З-за хабару папаў за краты.
(Не нам ацэньваць, мой чытач,
Нявінны ён ці вінаваты.)
Нядоўга ён «капціў» турму,
Таму зусім не страціў навык.
Калегі ў гэты час яму
Медаль далі за навык нават.
А што ж яму рабіць далей?
На што патрэбна апірацца?
Вядома, ратаваць людзей:
Такіх складаных аперацый,
Яго самога апрача,
Ніхто не робіць у краіне,
І хтось без гэтага ўрача
Калекай стане ці загіне.
Ды хоць давалі медалі
За навык доблесны ягоны,
Але займацца не далі
Любімай працай: пракажоны!
Лячыць, сказалі, будзеш ты
У паліклініцы – і толькі!
І зараз доктар залаты
Дзядам-бабулькам  
                         лечыць болькі…
                     ***
Наш беларускі край няўжо
На таленты такі багаты,
Што можам не ўжываць  
          ружжо –
Па вераб’ях страляць з гарматы?..

Терпеть бесправие или прекратить 
беззаконие – выбор за вами

Юрист Артём Проскалович о поправках, внесенных в Трудовой кодекс Беларуси,  
и способах противостоять новому «закручиванию гаек»

«У нас  
ёсць план,  

  і не адзін…»
Улады закрылі карэспандэнцкі пункт 
«Еўрапейскага радыё для Беларусі». 

Адпаведная пастанова прынята  
Саветам міністраў Беларусі.

«Закрыццё карпункта – гэта, найхутчэй, адна 
з частак адказу беларускіх улад на санкцыі з боку 
Еўрасаюза, – гаворыцца ў лісце, які апублікавала 
рэдакцыя. – Мы афіцыйна працавалі ў Мінску 11 
гадоў. Тое, што ўрад закрывае карпункт менавіта 
цяпер, пасля ўвядзення «чацвёртага пакета» і сек-
таральных санкцый, гэта наўрад ці супадзенне.

Вядома, гэта паўплывае на нашу працу. Але не 
спыніць нас. З лета не працуе наш сайт, з восені 
нашы карэспандэнты не могуць атрымаць у МЗС 
акрэдытацыю. Але мы працягвалі працаваць. І 
закрыццё карпункта прынцыпова сітуацыю не 
змяняе.

Мы чакалі такога павароту падзей і 
рыхтаваліся. Не можам сказаць, што былі да кан-
ца гатовы, але план ёсць, і не адзін.

Натуральна, вельмі шкада, што гэта адбы-
ваецца. Не будзем геройстваваць і казаць, што 
«Еўрарадыё» сыходзіць у партызаны. Але ў 
нас ёсць офіс у Варшаве, які беларускія ўлады 
закрыць не могуць».

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

CТОП-КРАН

В Беларуси зарплата одна из самых 
низких в Европе. Унизительная контракт-
ная система. Перекос в пользу нанимателя 
в трудовом законодательстве. Повышение 
пенсионного возраста. Перспектива стать 
тунеядцем. Принудительные субботники и 
поборы, сбор подписей и досрочное голо-
сование под угрозами. Отсутствие усло-
вий для независимых профсоюзов, уволь-
нения за политические взгляды, загон на 
работу под дубинками ОМОНа. Одним 
словом, ситуация для белорусских тру-
дящихся и без того давно плачевная. Ни 
достойного дохода, ни уважения, ни воз-
можности защитить свои права. Казалось 
бы, куда уж больше закручивать гайки, но 
режим нашел для этого возможность.

Нелегитимная власть приняла поправ-
ки в Трудовой кодекс, которые вступили 
в силу 1 июля. С этой даты наниматель 
получил право увольнять работников за 
административный арест, что становится 
очередным инструментом запугивания не 
согласных с произволом. Сможет выго-
нять на улицу за участие и призывы 
к забастовке, едва ли не к последнему 
способу отстаивать свои трудовые пра-
ва. При этом на забастовках запретят 

выдвигать политические требования, 
которые в наших реалиях переклика-
ются с экономическими. Если вы думае-
те, что нововведения не затронут тихих 
работяг, то заблуждаетесь. Попасть на 
сутки за якобы участие в уличных акци-
ях и пикетировании в Беларуси может 
каждый, просто оказавшись не в то время 
не в том месте. Или потому, что у кара-
телей не закрыт план по задержаниям. В 
условиях правового дефолта и полностью 
развязанных рук для нанимателей, сило-
виков, судов вас могут уволить за что 
угодно. В принципе, вам даже не обяза-
тельно что-либо говорить или делать, уве-
ренный в своей полной безнаказанности 
работодатель может придумать повод, и 
шансов доказать свою невиновность у вас 
будет немного. Согласитесь, очень удобно, 
когда у начальства чешутся руки уволить 
неугодного работника или когда нужно 
замаскировать сокращение, неизбежное 
из-за бездарного управления и проблем 
во всей белорусской экономики в целом.

Зачем режим закручивает гайки? Ответ 
очевиден: он боится свободных людей. В 
прошлом году он дрожал от ужаса, видя 
десятки тысяч рабочих на улицах. Ему 

нужны безмолвные рабы, а не инициа-
тивные профессионалы и граждане с 
активной позицией, поэтому он пытается 
лишить нас пространства для маневра, 
держать на голодном пайке. 

Но всегда можно что-то предпринять. 
Если вас захотят уволить по политиче-
ским причинам или надуманным пово-
дам, фиксируйте это любыми методами, 
делайте аудио- и видеозаписи разговоров 
с руководством, если придется, тайно. 
Заручитесь поддержкой коллег, которые 
в будущем смогут подтвердить истинную 
причину вашего увольнения. Собирайте 
любые документы и свидетельства. 
Будущая легитимная власть Беларуси реа-
билитирует жертв политических репрес-
сий. Вы будете восстановлены на рабочем 
месте и получите компенсацию.

Впрочем, есть вариант лучше, чем 
ждать увольнения, продолжая терпеть 
свое бесправие: прекратить беззако-
ние в Беларуси раз и навсегда. Сделать 
выбор: жить свободной жизнью, получать 
достойную зарплату, быть уверенным в 
защищенности своих прав или позволить 
режиму превратить себя в раба. И этот 
выбор только за вами.

«Плыў з самамі і бабром»
Студэнт, асуджаны за «карагодную справу», пераплыў Буг і ўцёк у Польшчу.

19-гадовы жыхар Брэста Уладзіслаў 
Навіцкі летась упершыню галасаваў на 
выбарах прэзідэнта. Праз месяц, у верасні 
2020-га, ён удзельнічаў у карагодзе, за 
які пад крымінальны пераслед трапілі 
70 чалавек, у тым ліку і Уладзіслаў. Яшчэ 
праз 9 месяцаў студэнт ноччу нелегальна 
пераплыў Буг.

На судзе Уладзіслаў атрымаў за «карагод» 
два гады «хіміі». Але цяпер ён не ў белару-
скай «папраўчай установе адкрытага тыпу», 
а ў польскім лагеры для ўцекачоў. Вось ягоны 
аповед.

«Разбілі губу, цягалі за валасы, 
прыдушвалі, выкручвалі рукі»

«Здорава» прайшлі мае першыя выбары! 
Прыкладна праз месяц пасля іх я трапіў на 
мірнае шэсце ў цэнтры Брэста. Гэта было 
13 верасня. Людзі танцавалі, вадзілі кара-
год, спявалі і слухалі песні. Усё было падоб-
на да свята, дзе незнаёмыя людзі ўсміхаліся 
адзін аднаму, давалі ваду, дапамагалі. Праз 
некалькі хвілін без папярэджання прыехаў 
вадамёт і пачаў паліваць людзей, нават тых, 
хто быў на тратуары. Ён паліваў і права-
ды электраперадач, і тралейбусы, якія 
праязджалі.

Я сышоў на тратуар, рэзка прыехалі 
аўтазакі з амапаўцамі, многія з іх былі са 
стрэльбамі. Яны жорстка пачалі біць люд-
зей дручкамі і затрымліваць. Схапілі і мяне. 
Разбілі губу, цягалі за валасы, прыдушвалі, 
выкручвалі рукі і вялі носам у асфальт. У 
аўтазаку на нас крычалі матамі, білі па сцен-
ках дручкамі, забралі рэчы. Завезлі нас у ІЧУ. 
Паставілі тварам да сцяны, здымалі на каме-
ру. Мяне, як і іншых, прымусілі распрануцца 
дагала, прысядаць.

У камеры ўмовы былі жахлівыя. 
Прыбіральняй служыла дзірка пасярэдзіне. 
Начальнік ІЧУ выклікаў мяне і пагражаў, 
што мяне адлічаць з універсітэта, ён сап-
суе мне жыццё. Мой тэлефон забралі, 
пагражалі, што будуць выкручваць паль-
цы і біць, калі я не разблакірую яго. Нас 
трымалі ў падвале, там гарэла яркае святло 
– дзень і ноч. На прагулкі не вадзілі, мыцца 
не давалі. Праз тры дні мяне адвезлі ў суд 
і далі штраф 270 рублёў паводле артыкула 
23.34.

«Не адлічылі, але крымінальную 
справу распачалі»

Пасля вяртання на вучобу (Уладзіслаў 
вучыўся ў Брэсцкім тэхнічным універсітэце. 
– РС) мяне часта пачалі выклікаць на 
«прафілактычныя гутаркі». Са мной 
размаўлялі начальнікі РАУС, адміністрацыя 
ВНУ, пракурор Брэсцкай вобласці. Яны 
задавалі розныя пытанні і ўсяляк аказвалі 
ціск. Аднойчы ва ўніверсітэце адлічылі 

адразу дзевяць студэнтаў. Гэта было непра-
вамерна, юрысты не хацелі падпісваць 
такія паперы, і тады звольнілі юрыстаў. 
У спісе на адлічэнне мусіў быць і я. Але я 
актыўна ўдзельнічаў у жыцці ўніверсітэта, 
выступаў на канцэртах з хорам, іграў на 
музычных інструментах, удзельнічаў у 
алімпіядах і студэнцкіх аб’яднаннях. 
Аднак мяне пазбавілі грашовых прэмій. 
Проста выкраслівалі са спісаў, нібыта я і не 
выступаў.

Потым за мной прыйшла міліцыя. Мяне 
завезлі ва УУС. Там выпытвалі, каго я ведаў 
на «карагодзе», ці быў я адзін там. Зноў 
пагражалі ІЧУ. Паведамілі, што на мяне 
распачалі крымінальную справу «за маса-
выя беспарадкі» – за тыя самыя дзеянні 13 
верасня, за якія я атрымаў раней штраф. 
Следчы патрабаваў ад мяне прызнання, 
пагражаў, што пасадзіць у СІЗА, дзе з людзей 
выбіваюць паказанні.

Пяць месяцаў я хадзіў у СК, дзе на мяне 
псіхалагічна ціснулі.

«Прарэктар сказаў: калі ўбачыць 
недзе налепку ці бчб-стужкі, 

адразу адлічыць мяне»
Ва ўніверсітэце з’явілася пасада прарэкта-

ра па бяспецы. Ім стаў Андрэй Басько. Гэты 
чалавек выклікаў мяне да сябе, пагражаў 
адлічэннем, прыдумляў вымовы і прымушаў 
выдаваць яму іншых студэнтаў, якія не згод-
ныя з уладай. Ён мне напісаў тры вымовы, 
і, паводле ягоных слоў, мяне маглі адлічыць 
у любы момант. Яшчэ ён сказаў, што калі 
ўбачыць недзе налепку ці стужку бел-
чырвона-белага колеру, то адразу адлічыць 
мяне, таму я мушу выдаваць яму студэнтаў, 
якія будуць гэта рабіць. Натуральна, я такога 
не зрабіў.

Ва ўніверсітэце мяне дапытваў ГУБАЗіК, 
гэта таксама моцна ціснула на мяне. 
Некаторыя выкладчыкі наўмысна не хацелі 

ставіць мне залікі за мае палітычныя і чала-
вечыя перакананні. Перад анансаванымі 
акцыямі пратэсту мне тэлефанавала з міліцыі 
і папярэджвалі аб адказнасці. Я пастаянна 
знаходзіўся ў напружанні, мог быць затры-
маны ў любы момант.

«Я хачу адчуваць сябе свабодным 
чалавекам»

Працэс (па «карагоднай справе». – РС) 
хацелі зрабіць закрытым. Але мы дабіліся, 
каб пусцілі незалежнага журналіста і люд-
зей. Пры гэтым рызыкавалі, што нас могуць 
затрымаць тут жа. Мы не выканалі патра-
бавання суддзі заняць нашы месцы і стаялі, 
пакуль не пусцяць людзей.

Да ўдзельнікаў працэсу ставіліся вельмі 
непаважліва. Не было ніякіх доказаў віны. 
«Доказам» маёй віны было маё адзенне, 
якое ні пра што не сведчыла. Быў здымак, 
дзе я проста стаю на месцы. Людзі нібыта 
парушылі працу арганізацый з 16 да 18 гадзін, 
кіёск зачыніўся ў 15 гадзін – вось такія былі 
доказы «віны».

У судзе ад нас не прымалі хадайніцтваў, 
суддзя і пракурор часта падвышалі голас 
на нас. Яшчэ быў «доказ» віны – здымак 
бюлетэня з тэлефона адной з абвінавачанай. 
Гэта нібыта даказвала яе «віну» ў перакрыцці 
руху.

У выніку я атрымаў два гады «хіміі». 
Там бы мяне прымушалі працаваць за 
капейкі, плаціць за пражыванне ў гэтай 
установе. Пры гэтым у нашай краіне 
можа быць так, што ты атрымаеш тры 
заўвагі на «хіміі» – і паедзеш у турму як 
парушальнік парадку.

Ва ўніверсітэце пагражалі, што адлічаць 
без права на аднаўленне. Хоць я добра 
вучыўся. Улічыўшы ўсё гэта, я вырашыў 
уцякаць з краіны. Бо далей было б горш. Я 
баяўся за сваё здароўе, жыццё, свабоду. У 
мяне адбіралі ўсё, што я меў.

Я хачу адчуваць сябе свабодным чалаве-
кам, атрымліваць добрую адукацыю, рас-
крыць свой патэнцыял, выкарыстоўваць 
свае навыкі і ўменні на карысць людзям. 
Але ў Беларусі нічога з гэтага я цяпер 
рабіць не магу.

«Ішоў вечарам глухім лесам,  
потым плыў па Бугу»

На мапе я знайшоў месца, дзе мог 
бы перайсці мяжу, пераплыўшы Буг. 
Склаў свае рэчы ў заплечнік, запакаваў у 
воданепранікальны пакет, узяў з сабой 
камізэльку для плавання і пайшоў. Вечарам 
ішоў глухім лесам. [...] Было вельмі страшна.
[...] Калі падышоў да ракі, там быў вельмі 
круты спуск, а ўнізе з ракі пачалі выскок-
ваць вялікія самы! Але часу думаць пра іх 
не было. Склаў заплечнік у пакет, прывязаў 
яго вяроўкай да сваёй папругі, апрануў 
камізэльку і палез у ваду.

Вось так плыў недзе метраў 75. 
Каля мяне плавалі самы. На сярэдзіне 
ракі ўбачыў нейкае бервяно. Калі яно 
наблізілася, то зразумеў, што гэта нешта 
жывое. «Бервяно» паплыло ў мой бок, а 
потым разагналася – і моцна мяне стук-
нула ў грудзі! Я трохі адскочыў, але «бер-
вяно» знікла, і я даплыў да берага. Там 
зразумеў, што гэта быў бабёр. Потым 
даведаўся, што не такія яны мілыя і 
добрыя, як у мультфільмах.

На тым баку блукаў яшчэ хвілін сорак 
па густым лесе, пакуль не знайшоў сля-
ды ад матацыкла і не выйшаў да польскіх 
памежнікаў.

«Нават у Белай Падляскай 
адчуваеш, што ўсё развіваецца»
У лагеры для ўцекачоў умовы больш-

менш добрыя, кормяць, трохі грошай даюць. 
Польскія памежнікі паставіліся добра. 
Пыталіся, хто я, чаму тут. Так я сустрэў 
світанак у іншай краіне. Аформілі даку-
менты, узялі прашэнне пра статус уцекача. 
Апытвала мяне паліцыя. Але не так, як у 
Беларусі.

У лагеры цяпер беларусаў большасць, але 
людзей няшмат, можа, чалавек дваццаць.

Я веру, што ўсё робіцца да лепшага. І 
перамены – гэта заўсёды добра. У нашай 
краіне ва ўсім адчувалася стагнацыя, адсут-
насць руху, асабліва я гэта адчуваў у сістэме 
адукацыі. Тут, нават у невялікім горадзе 
Белай Падляскай, у дэталях адчуваецца, што 
ўсё развіваецца, робіцца больш новым і зруч-
ным.

Спадзяюся атрымаць тут добрую адука-
цыю, працу з добрым заробкам, пры гэтым 
не думаць пра абавязковае размеркаванне і 
войска. Планую вучыцца тут у сферы IT.

(Радыё Свабода)
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НА СВЯЗИ – ВИЛЬНЮС

У НИХ

БОЛЬШАЯ ПОЛИТИКА

В ООН опубликован  
проект резолюции по ситуации  

в Беларуси
Белорусским властям выдвинуты жесткие требования.

Премьер-министр Литвы 
подтвердила строительство 

стены на границе с Беларусью
Ингрида Шимоните назвала и более действенный способ 

остановить нелегальных мигрантов.

В ожидании кино
После долгого перерыва открылся Каннский фестиваль

Президент Гаити убит  
в собственной резиденции

Его жена ранена.

Крушение Ан-26 на Камчатке
Спасатели достают из моря тела погибших.

Украина введет персональные 
санкции против фальсификаторов 

выборов в Беларуси
7 июля Кабинет министров Украины одобрил введение пер-

сональных санкций против лиц, которые фальсифицировали 
результаты выборов, участвовали в подавлении мирных проте-
стов и репрессиях против граждан Беларуси.

Кабмин считает необходимым введение персональных спе-
циальных экономических и иных санкций сроком на три года 
по отношению к некоторым гражданам Беларуси. Кто под них 
попадает, пока не уточняется. В течение месяца санкционный 
список будет передан на рассмотрение Совета нацбезопасности 
и обороны (СНБО). Решение о том, что санкции должны быть 
введены, было принято без обсуждения.

Решение о введении ограничительных мер против Беларуси обо-
сновано аналогичными решениями Евросоюза от 2 октября 2020 
года и 6 ноября 2020 года (речь идет о первом и втором пакетах 
санкций. – Ред.). В постановлении говорится, что санкции соответ-
ствуют требованиям защиты национальных интересов Украины.

Мандат спецдокладчика ООН по 
Беларуси Анаис Марен предлагается прод-
лить еще на год. Соответствующая иници-
атива содержится в проекте резолюции по 
Беларуси, который опубликован на сайте 
Совета ООН по правам человека (СПЧ).

Согласно документу, СПЧ просит спец-
докладчика продолжать следить за разви-
тием ситуации в Беларуси и подготовить 
доклады к 50-й сессии Совета и 77-й сессии 
Генассамблеи ООН (пройдут в 2022 году).

В проекте резолюции выражается сожа-
ление по поводу «неадекватного ответа и 
отсутствия сотрудничества со стороны 
белорусских властей» в связи с ранее приня-
тыми СПЧ резолюциями и рекомендациями 
по Беларуси, включая просьбу о допуске в 
Беларусь странового спецдокладчика.

«Совет выражает глубокую обеспокоен-
ность беспрецедентной эскалацией нару-
шений прав человека и основных свобод 
в Беларуси, особенно усиливающимися 
несоразмерными и дискриминационными 
ограничениями свободы мирных собраний, 
ассоциаций и выражения мнений, что при-
водит к систематическим преследовани-
ям, запугиванию и репрессиям гражданского 
общества и независимых СМИ, включая 
массовые произвольные аресты и задержа-
ния журналистов и других сотрудников 
СМИ, правозащитников, медицинских 
работников, юристов, работников куль-
туры, учителей, студентов, лиц, принад-
лежащих к национальным меньшинствам, 
людей, выражающих особое мнение, членов 
профсоюзов и забастовочных комитетов», 
– говорится в проекте резолюции.

Выражается «серьезная сохраняющаяся 
озабоченность» в связи с сообщениями о 
«систематических и широко распростра-
ненных пытках и других жестоких, бес-
человечных или унижающих достоинство 
видах обращения, а также о сексуальном и 
гендерном насилии в отношении лиц, задер-
жанных и арестованных в Беларуси, вклю-

чая детей (имеются в виду несовершенно-
летние. – БелаПАН)», в связи с сообще-
ниями о ненадлежащих санитарных усло-
виях в местах заключения и затрудненном 
доступе адвокатов к задержанным.

«СПЧ настоятельно призывает бело-
русские власти полностью уважать, 
защищать и выполнять все свои между-
народные обязательства в области прав 
человека, в том числе в соответствии с 
Международным пактом о правах челове-
ка и Конвенцией против пыток и других 
жестоких, бесчеловечных или унижающих 
достоинство видов обращения и наказа-
ния», – отмечается в документе.

В проекте резолюции осуждается 
вынужденная посадка в Минске самолета 
ирландской авиакомпании Ryanair и после-
довавший за этим арест блогера Романа 
Протасевича и его спутницы Софии 
Сапеги. СПЧ призывает к их немедленно-
му и безоговорочному освобождению.

В документе также упоминают измене-
ния в законы Беларуси, в том числе закон 
о СМИ, закон о массовых мероприятиях 
и закон о противодействии экстремизму, 
которые еще больше ограничивают сво-
боду мнений и их выражения, а также 
мирных собраний в нарушение между-
народных стандартов. СПЧ настоятельно 
призывает власти страны «обеспечить бла-
гоприятные условия для функционирова-
ния действительно независимых средств 
массовой информации, включая беспрепят-
ственный доступ к открытому, надежно-
му и безопасному интернету».

В проекте резолюции содержится тре-
бование о «немедленном и безоговорочном 
освобождении всех лиц, произвольно или 
незаконно задержанных в Беларуси, вклю-
чая политических заключенных, журнали-
стов и других сотрудников СМИ, право-
защитников, медицинских работников, 
юристов, работников культуры, учителей, 
студентов, представителей национальных 

меньшинств, членов профсоюзов и заба-
стовочных комитетов». «СПЧ требует, 
чтобы белорусские власти немедленно пре-
кратили уголовное или административ-
ное преследование, запугивание и репрессии 
в отношении всех лиц, осуществляющих 
свои права человека и основные свободы», – 
говорится в проекте резолюции.

Кроме того, необходимо провести «опе-
ративное, эффективное, тщательное, про-
зрачное и беспристрастное расследование», 
чтобы привлечь виновных к ответственно-
сти «во всех случаях предполагаемых нару-
шений и злоупотреблений в области прав 
человека, особенно тех, которые связаны 
со смертью, произвольными задержания-
ми, пытками и жестоким обращением» 
с задержанными и обеспечить жертвам 
возмещение ущерба, правовую защиту и 
реабилитацию.

К белорусским властям также обращен 
настоятельный призыв принять меры для 
обеспечения полной независимости и бес-
пристрастности судебной власти, а также 
независимости адвокатуры.

СПЧ настоятельно призывает Беларусь 
провести всеобъемлющую реформу изби-
рательной системы и устранить «давние 
системные недостатки» в соответствии 
с рекомендациями, сделанными Бюро по 
демократическим институтам и правам 
человека (БДИПЧ) ОБСЕ, Венецианской 
комиссией и спецдокладчиком.

Выражается сожаление в связи с дис-
криминацией лиц, находящихся в уязви-
мом положении, включая женщин, людей 
с ограниченными возможностями и пред-
ставителей национальных меньшинств.

СПЧ также вновь призывает белорус-
ские власти создать национальное право-
защитное учреждение (институт омбуд-
смена).

Совет ООН по правам человека глубоко 
озабочен в связи с сохранением смертной 
казни в стране и рекомендует ее отменить.

ПРОИСШЕСТВИЕ

На Камчатке начали извлекать из воды 
тела пассажиров разбившегося 6 июля 
самолета Ан-26. На его борту находилось 
28 человек, Минтранс сообщил, что все 
они погибли.

В компании, владевшей самолетом, 
ранее рассказывали, что Ан-26 «практиче-
ски врезался в береговую скалу» и часть его 
обломков упала в море.

Связь с Ан-26, выполнявшим рейс 

Петропавловск-Камчатский–Палана, была 
потеряна во вторник утром. Обломки само-
лета были обнаружены через несколько часов у 
поселка Палана примерно в 4–5 километрах от 
взлетно-посадочной полосы со стороны бере-
говой линии, сообщили в Росавиации.

Изначально сообщалось, что самолет 
мог упасть при заходе на второй круг. 
Однако в среду командир летного отря-
да компании «Камчатское авиапредпри-
ятие» Евгений Лысенков заявил, что 
экипаж совершал посадку в штатном 
режиме и захода на второй круг не было. 
Представитель авиационного предпри-
ятия также сообщил, что Ан-26 перед кру-
шением не подавал аварийных сигналов.

В Росавиации отмечали, что спасатель-
ные работы на месте крушения затрудне-
ны из-за особенностей ландшафта.

Следственный комитет России (СКР) в 
качестве первых версий крушения самоле-
та назвал неблагоприятные погодные усло-
вия, технические неисправности и ошибку 
пилотирования.

СЛЫШАЛИ?

Китай перехватил у Германии 
лидерство в экспорте 

продукции машиностроения
Германия больше не является мировым лидером в сфере 

экспорта продукции машиностроения, как это было еще в 
2019 году. В 2020-м Китай впервые обогнал Германию, сооб-
щила газета Die Welt со ссылкой на Объединение немецких 
машиностроителей и производителей промышленного обо-
рудования (VDMA). В минувшем году доля Китая в между-
народных поставках машин и промышленного оборудования 
достигла 15,8 процента, в то время как Германии – 15,5 про-
цента.

«Китай производит столько машин и промышленного оборудо-
вания, сколько США, Германия, Япония и Италия вместе взятые. 
Поэтому выход КНР на первое место по экспорту данной продук-
ции был лишь вопросом времени», – отметил глава отдела внешней 
торговли VDMA Ульрих Аккерман в интервью Die Welt.

СОПЕРНИЧЕСТВО

КУЛЬТУРА

Литва собирается строить стену на гра-
нице с Беларусью. Таким образом литовские 
власти надеются остановить поток нелега-
лов, которые приходят с территории нашей 
страны.

В интервью Frankfurter Allgemeine 
Zeitung премьер-министр Литвы Ингрида 
Шимоните подтвердила намерение постро-
ить стену на границе с Беларусью, на что 
потребуется 40 миллионов евро.

Возведение стены планируется закон-
чить во второй половине 2022 года. Но, по 
мнению Шимоните, стена – не главное, что 
должно остановить мигрантов, пытающихся 
попасть в Евросоюз через Беларусь. Главное 
– «понятный месседж: каждый, кто попадет 
сюда нелегально, будет отправлен обратно. 
Останутся только те, против кого дей-
ствительно ведется политическое преследо-
вание».

С начала 2021 года литовские погранич-
ники задержали 1416 нелегалов (большин-

ство – из Ирака). Это в 17 раз больше, чем 
за весь прошлый год. В Литве обвиняют 
в содействии нелегальной миграции офи-
циальный Минск, который таким образом 
может отвечать на санкции. 

Литву посетил глава Евросовета Шарль 
Мишель, изучавший проблему незаконной 
миграции.

Президент Гаити Жовенель Моиз погиб 
результате покушения. Как сообщил испол-
няющий обязанности премьер-министра 
Клод Жозеф, ночью 7 июля «группа неиз-
вестных лиц, говоривших на испанском и 
английском языках, совершила убийство пре-

зидента республики». В результате нападе-
ния была ранена первая леди Мартина Моиз.

Жозеф объявил, что взял на себя исполне-
ние обязанностей президента, призвал к спо-
койствию и сказал, что полиция и армия будут 
поддерживать порядок и что ситуация с без-
опасностью в стране находится под контролем.

53-летний Жовенель Моиз находился у 
власти с февраля 2017 года. Он занял пост 
президента после ухода в отставку его пред-
шественника Мишеля Мартелли. В феврале 
прошлого года в стране начались акции про-
теста, участники которых требовали отстав-
ки Моиза. Противники президента винили 
его в росте инфляции, коррумпированности 
чиновников и ухудшении ситуации в эконо-
мике.

Вчера стало известно, что в ходе спецопе-
рации полиция застрелила четверых подо-
зреваемых и задержала двоих.

Во французских Каннах в минувший 
вторник открылся 74-й Каннский кино-
фестиваль.

В 2020 году фестиваль был отменен 
из-за пандемии, в этом году его перенесли 
с мая на июль. И вот наконец гости подня-
лись по красной дорожке Фестивального 
дворца к залу «Люмьер». «Мы здесь после 
года, который не был похож ни на один 
другой год, в наших прекрасных платьях. 
Вы скучали по гламуру? Я очень скучала!» 
– эмоционально воскликнула голливуд-
ская звезда Джоди Фостер, удостоивша-
яся в этом году почетной награды Канн.

Мэр Канн Давид Лиснар на церемо-
нии открытия кинофорума заметил, что 
посещение Каннского фестиваля с точки 
зрения эпидемиологической безопасно-
сти гораздо более надежно, чем, напри-
мер, поездка в метро или визит в супер-

маркет. А возглавляющий в этом году 
жюри кинорежиссер, сценарист, продю-
сер и актер Спайк Ли заявил, что, по 
его мнению, мир управляется гангстера-
ми, такими как российский президент 
Владимир Путин, Дональд Трамп и пре-
зидент Бразилии Жаир Болсонару.

Открытием Канн в этом году стал 
фильм французского режиссера Леоса 
Каракса «Аннетт» с дуэтом актеров 
Адама Драйвера и Марион Котийяр и 
в сопровождении музыки группы Sparks.

В основном конкурсе среди прочих 
принимает участие фильм Кирилла 
Серебренникова «Петровы в гриппе» 
и снимавшийся в России фильм «Купе 
номер шесть» финского режиссера Юхо 
Куосманена, диалоги к которому напи-
сала российская сценаристка Любовь 
Мульменко.
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Р О З Г А Л А С

КАК ЭТО БЫЛО

Отвертеться не удастся:  
как сотрудники НКВД сдавали  

друг друга на допросах
Уроки истории для тех, кто сейчас «на службе»

В рамках спецпроекта «Жертвы и пала-
чи» журналисты «Салідарнасці» рассказали, 
чем репрессии обернулись для тех, кто в них 
непосредственно участвовал. Даже после 
смерти жертвы имена их палачей всё равно 
всплывали. А на допросах уже бывшие сле-
дователи оказывались крайне разговорчи-
выми, давая показания на десятки своих 
коллег.

Мирон Ильич Глобус.
О том, как разбирались с винтиками 

системы, отлично показывает дело препо-
давателя Мирона Ильича Глобуса, осужден-
ного в 1937 году.

Документы, которые передал 
«Салідарнасці» историк Игорь Кузнецов, 
уникальны тем, что в деле приговоренного 
к расстрелу уроженца Беларуси содержатся 
еще и сведения о дальнейшей судьбе его 
следователей, которые фальсифицировали 
протоколы и выбивали признательные пока-
зания.

Так вышло, что те, кто искренне был 
уверен в своей безнаказанности и строго 
выполнял установки высшего руководства, 
сами попали под суд – кто-то был арестован 
и расстрелян через год, а кто-то вынужден 
был давать показания через 20 лет.

И это лишний пример, что остаться без-
наказанными не получится.

«Систематически клевещет  
на органы НКВД»

Несколько слов о самом «деле Глобуса». 
Мирон Ильич родился в Щучине в 1895 
году. К моменту ареста он был завкафедрой 
Томского госуниверситета, являлся доцен-
том по баллистике, артиллерийским инже-
нером. На его счету было более полутора 
десятка научных работ и 25 изобретений. Но 
это не спасло Глобуса от ареста.

В декабре 1936 года его задержали как 
участника «контрреволюционной троцкист-
ской группы», которая якобы осуществила 
убийство Кирова и в бурной фантазии авто-
ров обвинений готовила новые теракты про-
тив лидеров партии.

Доказательством «вины» доцента Глобуса 
послужили признания двух других аресто-
ванных преподавателей университета – с 
одним Глобус однажды «неосмотрительно» 
сыграл партию в шахматы, со вторым – 
директором – и вовсе был в неприязненных 
отношениях (тому не нравилась беспартий-
ность подчиненного).

Несмотря на всю абсурдность обвинений 
и даже на то, что оба его «подельника» при-
знались на суде, что оговорили себя и колле-
гу, суд вынес приговор: тюремное заключе-
ние сроком на 8 лет с конфискацией.

Впрочем, преподаватель отказался сми-
риться с такой несправедливостью. Будучи 
в заключении, он стал писать жалобы, в том 
числе на имя Калинина и прокурора СССР 
Вышинского. Протестуя против нечеловече-
ских условий, он даже пытался объявлять в 
камере голодовку.

«Если бы кто-нибудь за час до моего ареста 
описал мне методы и формы ведения след-
ствия, как это имело место в случае со мною, 
я бы посчитал, что клевещет, поэтому и я 

рискую быть обвиненным в клевете», – писал 
Глобус в своей жалобе из уральской тюрьмы.

И – как в воду глядел. Дело Глобуса через 
полгода достали из-под сукна и пересмотре-
ли. Новый приговор звучал так: расстрел… 
за клевету на органы НКВД.

В деле появились и другие «отягоща-
ющие» обстоятельства. Тюремный агент 
«Алдонов» докладывал из мест лишения 
свободы, что в заключении Глобус «делал 
несколько попыток перестукиваться с сосед-
ними камерами», «поднимал вопрос об общей 
голодовке», а однажды, читая статью в газете 
«Правда» об арестованных из числа пар-
тработников, заявил: «Вырывают корни и 
корешки».

Новое обвинение Глобусу, основанное на 
этих данных, уже звучало так:

«Отбывая срок наказания в Уральской 
тюрьме, явился руководителем заключенных 
в борьбе за ослабление тюремного режима, 
активно разрабатывает и осуществляет 
способы связи с заключенными других камер 
с целью организации массовых выступлений 
против тюремного режима, организует мас-
совую голодовку в тюрьме.

Систематически клевещет на органы 
следствия и суда, распространяя нелепые 
сведения о принуждениях, угрозах и других 
способах добиться обвинения в контррево-
люционной деятельности».

2 октября 1937 года «тройка» вынесла 
вердикт. В 1937 году Глобус Мирон Ильич 
был расстрелян.

«Арестами невиновных хотели 
вызвать недовольство среди 

народа»
Впрочем, возмездие наступило и для 

палачей. И не последнюю роль сыграли 
те самые жалобы, которые Глобус писал в 
вышестоящие инстанции и которые по фак-
ту стоили ему жизни.

В деле Глобуса, которое было пересмотре-
но в 1956 году и прекращено «за отсутствием 
состава преступления», имеются и данные 
о судьбе следователей, которые вели его, а 
также их начальников. Так, трое (Успенский, 
Попов, Постаногов) в 1939–1940-х годах были 
расстреляны или осуждены на длительные 
сроки за фальсификацию и необоснованные 
аресты, еще один (следователь Пасынков) 
вынужден был оправдываться через 20 лет.

Однако любопытнее всего, как именно 
вели себя на допросах сами бывшие следова-

тели и их начальники и с каким рвением они 
сдавали друг друга.

Например, начальник УНКВД по 
Алтайскому краю Серафим Попов заявлял, 
что вынужден был выполнять «контррево-
люционные установки» своего начальника 
Александра Успенского. А Успенский, со 
своей стороны, свидетельствовал, что Попов 
«развернулся вовсю и втянул в липовые дела 
районные аппараты».

На допросах Попов и Успенский назвали 
еще с десяток фамилий сотрудников, которые 
участвовали в массовой штамповке дел по 
«троцкистам». И что бы вы думали? Всех их, 
включая Попова и Успенского, (как когда-то 
они сами) объявили заговорщиками-троцки-
стами: якобы, фальсифицируя дела на дру-
гих, они тем самым пытались отвести от себя 
подозрения и не выдать правосудию настоя-

щих «врагов». Ну а аресты 
невиновных проводились 
«чтобы вызвать недо-
вольство среди народа».

Нарком внутренних дел 
Украинской ССР, в 1936–

1937 годах – заместитель 
начальника управления 

НКВД по Западно-
Сибирскому краю 

Александр Успенский.

Вот как звучало обвинение: «Попов, явля-
ясь активным участником антисоветской 
заговорческой организации в органах НКВД, 
по заданию руководящего центра этой орга-
низации сохранял от разоблачения антисо-
ветское, правотроцкистское подполье, про-
водил массовые необосно-
ванные аресты и фаль-
сифицировал следствия 
по делам арестованных, 
создавая дела на несуще-
ствующие контрреволю-
ционные организации».

Начальник УНКВД  
по Алтайскому краю 

Серафим Попов.

В качестве доказательств к делу были 
приобщены показания и жалобы их жертв 
(в том числе доцента Глобуса) ну и, конеч-
но, многочисленные свидетельства бывших 
коллег.

Каким бы абсурдным ни было обвине-
ние в участии в заговоре (мы же прекрас-
но понимаем, ради чего они старались), но 
масштаб фальсификаций впечатляет. Так, 
сообщается, что «в конце 1937 года Попов 
необоснованно арестовал по Алтайскому 
краю 4894 человека, из числа которых 2064 
человека были проговорены к расстрелу».

Методы, которыми Попов и его подчинен-
ные выбивали показания, также описаны в 
деле Глобуса. Бывший прокурор Алтайского 
края Поздняков, арестованный Поповым за 
троцкизм, показал, что к нему «применялись 
различные методы издевательства: обивка 
носками и каблуками ног, длительная выстой-
ка (22 суток 17 часов), применение ожогов рук 
горящей свечой, удары кулаком в живот, под 
нижнюю губу и т.д., когда он начинал кричать, 
то ему затыкали рот платком».

Аналогичные показания были даны аре-
стованными по другим делам.

И Попов, и Успенский были приговорены 
к расстрелу. Приговор в отношении Попова 
привели в исполнение на следующий же день. 
А вот Успенского еще на месяц оставили в 
живых «для дачи дополнительных показаний».

«Четверо выбросились  
в окно во время следствия»

Еще одним участником «заговорческой 
антисоветской группы» в органах НКВД и 
одновременно следова-
телем по делу доцента 
Глобуса был старший 
лейтенант Константин 
Постаногов.

Старший лейтенант 
госбезопасности 

Константин 
Постаногов.

«Иных элементов, кроме «шпион», «бан-
дит», «фашист» и самых похабных в сочета-
нии с отборнейшим матом, в его лексиконе 
нет», – сообщал о Пастоногове Глобус.

В своих жалобах преподаватель писал, что 
даже боится описывать методы, которыми 
действовал следователь: «Мое указание, что я 
вынужден буду жаловаться прокурору, он отве-
тил весьма просто: «Пусть прокурор посмеет 
заступиться за тебя, и он будет рядом» (поз-
же прокурор действительно оказался «рядом»).

По делу Постаногова, которое содержало 
6 томов, было допрошено 43 свидетеля, в 
том числе работники НКВД. Они не стали 
молчать про методы ведения следствия.

«Лица, которые в судебном заседании перво-
начально отказывались от признательных 
показаний, во время перерыва судебного заседа-
ния выводились в кабинеты следователей, про-
ходили там соответствующую «обработку», 
после чего в суде признавались в том, что они 
пытались оклеветать органы НКВД», – гово-
рится в справке по делу Постаногова.

На счету следователя значились сфабрико-
ванные дела на группы студентов, работников 
кинотреста, работников прокуратуры области 
и района, которые после ареста Постаногова 
были освобождены из-под стражи – «за 
исключением облпрокурора Баркова, который, 
не выдержав издевательства над ним во вре-
мя следствия, покончил жизнь самоубийством 
(выбросился из окна четвертого этажа)».

О методах красноречиво свидетель-
ствует следующий факт, указанный в деле: 
«Установлено, что в результате так назы-
ваемого «конвейерного» допроса и ужасных 
тюремных условий умерло в тюремной боль-
нице в 1938 году арестованных 28 и четверо 
выбросились в окно во время следствия».

Впрочем, сам Постаногов заявил, что 
«выполнял в своей работе установки началь-
ства». В 1940 году его приговорили к восьми 
годам лишения свободы с лишением звания 
старшего лейтенанта госбезопасности.

Надо сказать, дальнейшая судьба это-
го человека, в отличие от его начальников, 
сложилась вполне успешно. В 1941-м после 
письма в адрес Берии Постаногов был осво-
божден из тюрьмы и направлен в качестве 
оперработника в партизанский отряд.

После войны он снова вернулся на работу 
в органы НКВД-МВД. Однако в 1954 году был 
исключен из партии как не оправдавший дове-
рия и уволен из МВД. Одной из причин стали 
его регулярные заявления в обком на своего 
непосредственного начальника.

Есть в деле преподавателя Глобуса еще 
один любопытный эпизод. Он касается дру-
гого следователя – Якова Пасынкова. В 1938–
1940-х годах Пасынкову удалось избежать 
ареста. Но то, как он давал показания по 
«делу Глобуса» в 1955 году, достойно отдель-
ного внимания.

(«Салідарнасць»)

Начальник 4-го отдела УГБ УНКВД по НСО ЗСК СССР Константин Постаногов с женой и 
сыном. Май 1954 года. Подпись на обороте: «На долгую память сестре Жене. 1962 год». 

(Примечание: сестра Евгения в 1932 году была осуждена на 10 лет ИТЛ за хищения.)

Протокол допроса Мирона Глобуса.

“Свидетельства” тюремного агента «Алдонова», на 
основании которых Мирону Глобусу предъявили новое 

обвинение и приговорили к расстрелу. 
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Сам накликал беду…

Посмотрите на эти снимки. 
Это в какую страшную ава-
рию должна попасть маши-
на, чтобы получить такие 
повреждения! И произошло 
это из-за, простите, безмоз-
глости 17-летнего подростка.

Можете представить: он раз-

вил скорость 170 километров в 
час, в какой-то момент не спра-
вился с управлением, автомо-
биль занесло, и он перевернулся.

Согласитесь, человек сам 
накликал беду. И вообще можно 
ли такому доверять автомобиль? 
Зря знакомый дал ему ключи от 

своего авто, поддавшись на исто-
рию несовершеннолетнего пар-
ня о том, что ему больше негде 
переночевать, кроме как в маши-
не. На самом же деле «бедолага» 
стал раскатывать на ней с дру-
зьями по трассе Витебск–Сенно–
Толочино. Понятно, в состоянии 
алкогольного опьянения. На 26-м 
километре и произошла авария. 
Хорошо, что хоть все остались 
живы.

21 год таму 
знік Дзмітрый 

Завадскі
Журналіст Дзмітрый Завадскі знік па дарозе  

ў аэрапорт Мінск-2 пры нявысветленых 
абставінах. Яму было 27 гадоў...

За гэтыя гады праваахоўныя 
органы Беларусі так і не адказалі 
на пытанні, хто быў арганізатарам і 
выканаўцам гэтага злачынства і што 
насамрэч здарылася з Дзмітрыем.

Па факце знікнення Завадскага 
была ўзбуджана крымінальная 
справа па артыкуле «забойства», 
аднак потым абвінавачанне было 
перакваліфікавана на «выкраданне 
і незаконнае пазбаўленне чалавека 
волі».

14 сакавіка 2002 года Мінскі 
абласны суд прызнаў вінаватымі ў 
выкраданні Дзмітрыя Завадскага 
афіцэраў спецпадраздзялення 
МУС «Алмаз» Валерыя Ігнатовіча 
і Максіма Маліка (асуджа-
ныя на пажыццёвае зняволен-
не), былога курсанта Акадэміі 
МУС Аляксея Гуза (асуджаны на 
25 гадоў пазбаўленя волі), а так-
сама беспрацоўнага грамадзяніна 
Сяргея Савушкіна (ужо выйшаў 
на волю).

Па вод ле  с ц вя рд ж эн н я 
абвінавачання, матывам злачын-
ства стала помста: маўляў, Завадскі 
публічна абвінаваціў Ігнатовіча, 
якога зімой затрымалі ў Чачні, ва 
ўдзеле ў вайне на баку чачэнскіх 
байцоў. Аднак ніхто з асуджа-
ных не прызнаў сваёй віны ні па 
адным з эпізодаў. Больш за тое, у 
інтэрв’ю Ірыне Халіп для «Новай 
газеты» пад загалоўкам «Праўда 
пра эскадроны смерці» былая жон-
ка Дзмітрыя Святлана Завадская 
сказала, што ў судзе высветлілася: 
затрыманне здымаў не Першы 
канал, а НТБ і зусім іншы апера-
тар. Таксама аказалася, што след-
чыя перадалі справу ў суд, нават 
не высветліўшы час і месца зла-
чынства.

Журналіст Павел Шарамет за 
два дні да пачатку судовага працэ-
су даў прэс-канферэнцыю ў Маскве, 
на якой распавёў, што выкраданне 
замовіў тагачасны генеральны пра-
курор Беларусі Віктар Шэйман. 
Вясной 2000 года ён займаў пасаду 
кіраўніка Савета бяспекі і мог быць 
зацікаўлены ў тым, каб знішчыць 
сведак дзеянняў беларускіх спец-
служб у Чачні.

27 лістапада 2003 года суд 
Фрунзенскага раёна Мінска прызнаў 
зніклага журналіста памерлым. Між 
тым цела Дзмітрыя Завадскага дагэ-
туль не знойдзена.

20 ліпеня 2004 года на прэс-
ка нферэнцыі А л якс а ндр 
Лукашэнка заявіў, што мае дакумен-
ты, якія могуць пераўтварыць спра-
ву Завадскага ў «антысправу». Што 
ён меў на ўвазе і чаму гэтыя даку-
менты дагэтуль не апублікаваныя 
– не вядома.

4 жніўня 2004 года маці Дзмітрыя 
Вольга Завадская звярнулася ў 
Пракуратуру Рэспублікі Беларусь 
з заявай аб аднаўленні справы: 
Вольга Рыгораўна патрабавала 
правесці пракурорскую праверку 
інфармацыі, агучанай Лукашэнкам. 
Аднак пракуратура не адрэагавала 
на яе заяву.

І далей расследаванне па спра-
ве аб знікненні Завадскага некалькі 
разоў аднаўлялася – «у сувязі з наноў 
адкрытымі абставінамі» – і пры-
пынялася зноў са спасылкай на 
«невыяўленне без вестак зніклай асо-
бы», аднак выніку не прынесла.

7 ліпеня 2005 года падчас акцыі 
«Ланцуг неабыякавых людзей» 
супрацоўнік АМАПа моцна ўдарыў 
Святлану Завадскую кулаком у твар.

Вясной 2016 года Святлана 
Завадская як пацярпелая па спра-
ве аб знікненні Завадскага двой-
чы звярталася ў Следчы камітэт 
з хадайніцтвам пра атрыманне 
інфармацыі па крымінальнай спра-
ве і копій шэрагу працэсуальных 
дакументаў.

Святлана Завадская прасіла 
Следчы камітэт паведаміць, ці 
аднаўлялася папярэдняе рассле-
даванне справы, і калі не – то па 
якіх прычынах. Таксама яна прасіла 
выдаць ёй копіі пастаноў пра 
ўзбуджэнне крымінальнай спра-
вы, вылучэнне матэрыялаў у асоб-
ную вытворчасць і прыпыненне 
вытворчасці па крымінальнай спра-
ве. Яна ўказала, што копіі працэ-
суальных дакументаў ёй неабход-
ны для абскарджвання дзеянняў 
(бяздзеяння) органа крымінальнага 
пераследу.

У адказ Святлане Завадскай 
паведамілі, што вытворчасць па 
крымінальнай справе прыпыне-
на і што закон не прадугледжвае 
права пацярпелага атрымліваць 
копіі названых працэсуальных 
дакументаў.

Палітыкі, журналісты і праваа-
баронцы лічаць, што Завадскага, а 
таксама Юрыя Захаранку, Віктара 
Ганчара, Анатоля Красоўскага 
выкралі так званыя эскадроны 
смерці. Паводле папярэдняга заклю-
чэння праваабаронцаў, асноўнымі 
падазраванымі па справе па выкра-
даннях і забойствах Захаранкі, 
Ганчара, Красоўскага і Завадскага 
з’яўляюцца Віктар Шэйман (тагачас-
ны кіраўнік Савета бяспекі), Юрый 
Сівакоў і Уладзімір Навумаў (у 
розныя часы – міністры ўнутраных 
спраў), Дзмітрый Паўлічэнка (тага-
часны камандзір в/ч 3214) і Мікалай 
Васільчанка (тагачасны начальнік 
Службы бяспекі прэзідэнта). 
Высновы беларускіх праваабаронцаў 
былі пацверджаны ў 2004 годзе ў 
адмысловым дакладзе дэпута-
та Парламенцкай асамблеі Савета 
Еўропы Хрыстаса Пургурыдэса, які 
праводзіў уласнае расследаванне.

Грамадскае аб’яднанне 
«Беларуская асацыяцыя журналістаў» 
заклікала прадстаўнікоў грамад-
зянскай супольнасці не забываць 
пра справу Завадскага і не даваць 
забыць яе ўладам да таго часу, пакуль 
мы не даведаемся ўсёй праўды пра 
гэтае злачынства, пакуль не будуць 
названы імёны яго натхняльнікаў 
і выканаўцаў. Кампетэнтныя орга-
ны павінны правесці поўнае і 
аб’ектыўнае расследаванне абставін 
знікнення Дзмітрыя Завадскага.

У студзені мінулага года Надзея Мялешка 
распавяла, што ўрачы знайшлі ў яе рак грудзей.

«30 снежня 2019 года я намацала ўшчыльненне 
ў грудзях, – паведаміла яна ў «Інстаграме». – 
Панікаваць не стала, бо за тры месяцы да таго 
была на абследаванні, і ўсё было добра. Але зноў 
пабегла правярацца.

8 студзеня я даведалася, што ў мяне рак грудзей. 
Трэцяя стадыя. Чаму раней гэта не выявілі? Таму што 
гэты від пухліны хутка развіваецца і мае агрэсіўны 
характар. Ён паспеў пракрасціся ў лімфавузлы».

Пасля гэтага Надзея стала паведамляць 
сваім падпісчыкам навіны пра свай стан і 
лячэнне. У Германіі ёй зрабілі аперацыю, туды 
адправілася ўся сям’я.

«Мне выдалілі абедзве малочныя зало-
зы, прыбралі 26 лімфавузлоў і ўстанавілі 
імплантаты, – распавядала яна. – Калі мы 
з’язджалі ў Германію на лячэнне, не ведалі, колькі 
гэта зойме часу. Таму дзяцей вырашылі ўзяць з 
сабой. Душа на месцы, калі яны побач.

Пасля апраменьвання не абышлося без пабоч-
ных з’яў. У мяне абпалена скура, з’яўляюцца пухіры 
ў вобласці апраменьвання, мне балюча глытаць. 
За спінай – 8 месяцаў бесперапыннага цяжкага 
лячэння. 16 «хімій». 15 магутных апраменьванняў. 
Літры слёз за кадрам. Гігабайты страху, такога 
жывёльнага, за сваё жыццё.

Увесь гэты час я старалася ставіцца да раку 
як, скажам, да прастуды: трэба – лечым. Я 
не дапускала ў галаве думак, што наогул гэта 
гісторыя пра тое, што ці ты яго, ці ён цябе...

Я зноў ўсміхаюся простым рэчам: цёпламу 

сонцу, празрыстаму паветру, магчымасці любіць 
і марыць. Я апрану прыгожую сукенку, таму 
што я цудоўная і я – жывая!»

Надзея бязмежна радавалася і тады, калі 
доктар паведаміў ёй, што пачалася рэмісія:

«Рэмісія! Афіцыйна! У мяне заставаўся адзін 
метастаз. Усё выдалілі, усё чыста. Але менавіта 
ён адзін не даваў мне спакою. І тут прагучалі 
тыя самыя словы: «У вас – рэмісія!»

Надзея апублікавала відэа, у якім доктар 
паведамляе, што ў яе рэмісія. Пачуўшы гэтыя 
словы, жанчына расплакалася.

«Гэта відэа я буду пераглядаць кожны дзень, таму 
што да гэтага часу не веру», – напісала Надзея.

І вось зараз Надзея Мялешка паведаміла, 
што ў яе зноў з’явіліся метастазы.

«Удар у спіну, – паведаміла яна. – Прайшло 
ўсяго два месяцы пасля складанай аперацыі, калі 
ў мяне выдалілі сем метастазаў на печані...

Не люблю пісаць на тэму хваробы, але 
ведаю, што вы чакаеце і перажываеце, што 
кагосьці мой шлях падтрымае і дасць патрэб-
ную інфармацыю. Многім людзям мая гісторыя 
нагадвае пра тое, наколькі крохкае наша жыццё, 
як важна яго шанаваць і дзякаваць за ўсё.

Некалькі дзён таму я зноў прайшла абследа-
ванне КТ, і вынікі для мяне сталі шокам! Я не 
магла гаварыць і дыхаць, не магла паверыць...

Метастазы вярнуліся. Ізноў у печань. 
Вердыкт доктара: аперацыя больш не патрэб-
на, няма сэнсу.

Дзякуючы новаму прэпарату «Алапарыб» у 
мяне прайшлі метастазы на грудзях, мая вера ў 

гэтыя таблеткі была непахісная!
Я ведаю, што прэпарат працуе год, два, а 

потым арганізм прызвычайваецца, і трэба 
шукаць новае рашэнне. Але ж навука не стаіць 
на месцы, абавязкова нешта прыдумаюць.

Я не хачу думаць пра дрэннае. Не хачу і не 
буду. Папрасіла свайго доктара пра новае КТ 
праз два, а не праз тры месяцы.

Урачы лічаць, што хіміятэрапія таксама 
не дапаможа, таму ўся надзея, што запра-
цуе «Алапарыб». Дык не падвядзіце мяне, цуд-
таблеткі! Мне яшчэ столькі трэба паспець у 
гэтым свеце!

Бачыць, як растуць мае дзеці, кожную раніцу 
бачыць усмешку Дзімы, захапляцца яго фірмовымі 
сняданкамі, спяваць песні на ўвесь голас падчас 
нашых аўтамабільных падарожжаў. Атрымліваць 
асалоду ад кожнага заходу сонца і кожнага 
світання. Вярнуцца дадому і абняць Зосю. Правесці 
выпускны для маіх першых і другіх мялешак.

Я ведаю дакладна, што патрэбна гэтаму 
свету! Веру, што ўсё будзе добра! Галоўнае, што 
ў мяне ёсць, – ваша падтрымка і мая вера».

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

ЛЁС ЧАЛАВЕКА

Надзея МЯЛЕШКА:
«Вердыкт доктара: аперацыя 

больш не патрэбна, няма сэнсу...»
Жонка вядомага экс-хакеіста зборнай Беларусі Дзмітрыя Мялешкі 

паведаміла, што хвароба зноў пачала прагрэсіраваць.

Юлию Чернявскую мучают 
сильные боли в спине

Вдова Юрия Зиссера полтора месяца находится под домашним арестом. Конечно, это не перенаселенная 
камера без матрасов и с побудками среди ночи. Но можно предположить, что и домашнее замкнутое 

пространство очень плохо сказывается на здоровье немолодой женщины. 

Я позвонила ее маме, известному в про-
шлом психотерапевту, чтобы она рассказала 
о самочувствии дочери на данный момент, 

если имеет какие-то сведения от адвоката. 
Александра Григорьевна ЧЕРНЯВСКАЯ ска-
зала со вздохом:

– Могу представить и без адвоката, что 
Юлии очень трудно. Она ведь гипертоник, а 
это влияет в том числе и на настроение: оно 
нестабильное. Плюс ко всему у дочери серьез-
ное заболевание позвоночника, ее регулярно 
мучают боли в спине. Вот эту информацию 
мне передала адвокат. Дает о себе знать Юлии 
и давнишний очень сложный перелом ноги. 
Как видите, у человека, целый букет заболе-
ваний. А она под арестом. Хотелось бы знать, 
за что? Тем не менее Юлия, как опять-таки 
рассказала адвокат, старается ходить по 5 
тысяч шагов в день по лоджии. Скажу вам, 
что для нее это чуть ли не подвиг, она человек 
книги и письменного стола, совсем не пеше-
ход, не путешественник. Но понимает, навер-

ное, что иначе здоровье просто развалится. 
Вот и старается. 

Еще знаю, что серьезно учит английский – 
это давно стояло в ее личных планах. 

Как я? Стараюсь смотреть правде в глаза: 
без иллюзий, но и без истерик. Мы все оку-
нулись сейчас в иную реальность. Но и в ней 
тоже происходят удивительные открытия. В 
восемь утра раздается звонок в дверь. Я греш-
ным делом подумала, что ко мне пришли с 
обыском. Ну кто еще в такую рань? Открываю 
– стоит соседка. А мы знаем друг друга давно, 
но только шапочно, здороваемся, но никогда 
не разговаривали. И вдруг она мне говорит: 
«Сегодня день рождения вашего зятя, Юрия 
Зиссера. Разрешите, я отвезу вас на кладбище». 
Получается, совсем чужие люди помогают мне 
жить, терпеть и надеяться. Спасибо им!

Елена МОЛОЧКО.
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
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– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
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«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
Каліноўскаму // І ў сны 
Ўрублеўскага ты Нёманам 
плыла» – з верша Р.Барадуліна 
«Мая Бацькаўшчына». 
7.«Хай свеціцца імя тваё, 
Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
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прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.

мазаІКа

мазаІКа

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

КРЫЖАВАНКАПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

ЗАКУЛІССЕ

Адэскія досціпы


– Роза, а шо вы робіце сёння вечарам?
– Я згодная!


– Фіма, як вы глядзіце на тое, каб выпіць?
– Уважліва!


– Аркадзь Аронавіч, і колькі ж вам год?
–  В о с е м д з е с я т,  Р а е ч к а ,  в о с е м- 

дзесят.
– Ой, я б вам ніколі не дала.
– Дык мне ўжо і не трэба.


– Фіма! Калі цябе сашлюць у Сібір, я паеду з табой! Але футра трэба 

купіць загадзя!


– Абрам, пакармі ката. Ён сваімі крыкамі затэрарызаваў увесь квар-

тал!
– Яўрэі патрабаванні тэрарыстаў не выконваюць!


– Доктар, скажыце, якія зёлкі лепш за ўсё дапамагаюць пры 

лячэнні дэпрэсіі?
– Самае эфектыўнае лячэнне зёлкамі, Сёма, – гэта крапівой па дупе!

Сабраў Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Ліпеньскія перапевы

Па гарызанталі: 1. …, Зелянец, Тройца – старажытнае земляробчае 
свята, на якое галінкамі ліпы, бярозы, клёну ўпрыгожвалі хату і гаспа-
дарчыя пабудовы. 5.«… пчоламі гудзе соладка» – верш Л.Геніюш. 8.«Ліпы 
ўсім закаханым на … // Сыплюць і сыплюць з пялёсткаў вянкі» – з верша 
С.Грахоўскага «Белыя ліпы». 10.Наследны тытул вышэйшага дваранства ў 
Англіі. 12. … ды лебяда – для палеткаў бяда (прык.). 14.Абаронца. 15.Хата 
з дзяцьмі – …, без дзяцей – магіла (прык.). 17.Піражок з мясной начынкай. 
18.«На вуліцы суха ліпа , // Пайду … за Піліпа» – з прыпеўкі. 19.Насенне 
гарбуза, сланечніка як ласунак (разм.). 20.Тое, што і вянец. 21.Маленькая 
рыбка сямейства карпавых. 23.Галоўны горад краіны. 27.На лаўца і … 
бяжыць (прык.). 29. …, ці Гаёвы дзед, – дух, які, паводле павер’яў, сочыць за 
парадкам у лесе. 30.Гаспадарку весці – не … плесці (прык.). 31.Самае запа-
веднае месца чаго-небудзь. 32.Прылада, якой кляймуюць.

Па вертыкалі: 2. Цвет – пчолкам, а … – жонкам (прык.). 3.Апалыя 
ад ветру плады. 4.Сухое … не высушыць, а мокрае вымачыць (прык.). 
5.У лета двойчы з ліпы … не дзяруць (прык.). 6.Заяц для лісы не сябра, 
а … (прык.). 7.Праца чорная – белы … (прык.). 9.«Вольныя … вакол 
шчабяталі, // Божыя пчолкі гулі» – з верша Я.Коласа «Ліпы старыя». 
11.Поўнае вытлумачэнне чаго-небудзь. 13.У добрага гаспадара і … не 
прападзе (прык.). 16.Ядомы грыб. 17.«Аб ёй мне будзіць успамін // На 
ліпе … клёкатам» – з верша Я.Купалы «Спадчына». 18.У кветцы ніжняя 
частка песціка. 22.«Ой, едзь, не стой, // У цябе … не свой, // Дуга ліпавая 
// Падскрыпывае» (прыпеўка). 24.Стары воўк ведае … (прык.). 25.Гнілая 
… сто год стаіць (прык.). 26.З мёдам і … праглынеш (прык.). 28.Умеламу 
пчаляру і … верыць (прык.). 29.«Гай цвітучы або ліпа ў цвеце – // Для 
пчалы найлепшы дар на свеце» – з верша В.Гардзея «Адкуль мядзведзь?».

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Сёмуха. 5.Ліпень. 8.Плечы. 10.Лорд. 12.Асот. 14.Адвакат. 

15.Базар. 17.Беляш. 18.Замуж. 19.Семкі. 20.Вянок. 21.Лінёк. 23.Сталіца. 27.Звер. 
29.Гаюн. 30.Лапці. 31.Тайнік. 32.Кляймо. Па вертыкалі: 2.Мёд. 3.Апад. 4.Лета. 
5.Лыка. 6.Ежа. 7.Хлеб. 9.Птушкі. 11.Разуменне. 13.Саломінка. 16.Рыжык. 
17.Бусел. 18.Завязь. 22.Конь. 24.Толк. 25.Ліпа. 26.Цвік. 28.Рой. 29.Гай.

Лявон ЦЕЛЕШ. г.Дзяржынск.

Пра чалавека, які жыве ў дастатку, 
нашы продкі казалі «Качаецца, як сыр 
у масле». Таму што менавіта гэты пра-
дукт здаўна лічыўся сімвалам дастатку. 
Вяскоўцы, жадаючы мець дабрабыт на 
працягу года, абавязкова ставілі масла на 
святочны стол падчас рэлігійных ці абра-
даваых свят.

У старажытнасці, як сцвярджаюць 
гісторыкі, каровіна масла ўмелі гатаваць 
толькі паноўночнагерманскія плямёны. 
Пазней маслабойні з’явіліся ў галаў. Доўгі 
час масла заставалася вельмі дарагім 
ласункам, і толькі ў Сярэднявеччы 
пры Карле Вялікім яно стала больш 
распаўсюджаным прадуктам. Таксама 
вядома, што ў VIII стагоддзі нарвежцы 
бралі з сабой у далёкае плаванне запасы 
сметанковага таплёнага масла ў бочачках. 
У італьянцаў гэты прадукт з’явіўся толькі 
ў IX стагоддзі, доўгі час масла лічылася 

прадметам асаблівай раскошы, неда-
ступным для большасці.

Што тычыцца беларускіх тэры-
торый, нягледзячы на развіццё 
жывёлагадоўлі, нельга казаць пра 
існаванне тут масларобства. Надоі 
былі невялікія яшчэ нават напрыкан-
цы XIX стагоддзя.

Вяскоўцы з малака атрымлівалі 
смятану, тварог, а масла елі толькі па 
вялікіх святах: Каляды, Вялікдзень, 
Купалле, Масленіца, вяселле і 
радзіны. Гісторык Алесь Белы ў сва-
ёй кнізе «Нашы стравы» піша, што 
сітуацыя з маслам памянялася толькі 
напрыканцы XIX – на пачатку ХХ 
стагоддзя, калі адбылося імклівае 
развіццё малочных сялянскіх арцеляў 
і найперш на поўначы Беларусі. 
Асабліва шмат іх было ў Дзісенскім 
павеце – цяперашніх Мёрскім, 
Шаркаўшчынскім, Глыбоцкім, 
Пастаўскім раёнах Віцебскай вобласці. 
З гэтых земляў праз Рыгу дзісенскае 
масла трапляла да еўрапейскага 
спажыўца. Якасць яго была высокая, 
таму гэты прадукт чакалі і ў Гановеры, 
Дармштаце, Гамбургу, Парыжы. 
Асабліва паспяхова развіваўся экс-
парт у Англію, дзе дзісенскае мас-
ла пад маркай галшцінскага займала 
адно з першых месцаў у англійскім 
рэйтынгу. Дарэчы, яно каштавала на 
2–4 шылінгі даражэй за фунт, чым 
іншыя гатункі масла з Расійскай 
імперыі. На жаль, пасля Першай сус-
ветнай вайны замежны рынак збы-
ту і высокая рэпутацыя дзісенскага 
масла былі страчаны назаўсёды. 
Выраблялася гэта масла з падсоленых 
кіслых вяршкоў, а на продаж фаса-
валася па 50–60 кілаграмаў у альхо-

выя бочкі, абшытыя чыстай рагожай, з 
вушкамі для пераноскі.

Каб масла доўга захоўвалася, яго салілі 
буйной соллю і ператоплівалі. Правільна 
прыгатаванае топленае масла не псава-
лася больш за чатыры гады! На топле-
ным масле смажылі, запраўлялі ім кашы 
і бульбу, стравы з мукі і дадавалі ў цеста.

Вядома, цяпер у гіпермаркеце немаг-
чыма набыць масла, зробленае са смята-
ны па той тэхналогіі, якой карысталіся 
нашы продкі вякамі і якую цяпер част-
кова захоўваюць некаторыя вясковыя 
гаспадыні. Сёння ў продажы сметанковае 
масла, для якога не патрабуецца чакаць 
адстойвання вяршкоў і смятаны. Яго 
вырабляюць пры дапамозе сепаратараў і 
сучасных тэхналогій. Смак яго, канешне 
ж, адрозніваецца ад хатняга.

Парады руплівай гаспадынькі
Каровіна масла доўга захавае свой 

смак, калі абгарнуць яго кавалачкам 
тонкай тканіны, намочанай у воцаце, і 
пакласці пад перакуленую глыбокую 
міску. Таксама варта пакласці туды два 
кавалачкі цукру.

Для працяглага захавання вяршковае 
масла соляць. Калі для гэтага бяруць буй-
ную соль, то масла становіцца плямістым. 
Таму лепей з гэтай мэтай прыгатаваць 
двухпрацэнтны раствор солі, перамяшаць 
з ім масла, скласці ў посуд і заліць салё-
ным растворам зверху, каб і верхні слой 
дарагога прадукту не псаваўся.

Яшчэ даўжэй захоўваецца топленае 
масла. Калі ў слоік з топленым каровіным 
маслам наліць зверху слой растопленага 
авечага ці ялавічынага тлушчу, то такім 
чынам масла можа захоўвацца некалькі 
гадоў.

Ларыса МЯТЛЕЎСКАЯ.
Фота аўтара. «Алеся».

СТАРАЖЫТНЫЯ САКРЭТЫ

Маслам кашу не сапсаваць
Масла і сырнікі па старажытных беларускіх рэцэптах беларускіх

Як цяпер, так і ў даўніну, каб зрабіць масла разнастайным па смаку, яго салілі, саладзілі і 
дадавалі розныя інгрэдыенты. Так, у часы, калі было папулярнае дзісенскае масла, у заможных 
гараджан і шляхты на сняданак падавалі «масла англійскае». Каб сёння адчуць смак гісторыі, 
давядзецца схадзіць на кірмаш і набыць хатнюю густую смятану, а калі такой няма, то вазьміце 
высакаякаснае магазіннае масла і паспрабуйце прыгатаваць яго інакш.

Масла англійскае
Інгрэдыенты: 1,5 літра смятаны; 200 грамаў цукру; ваніль або любая эсэнцыя; вяршковы 

заварны соус.
Як гатаваць: густую свежую смятану напалову ўзбіць на лёдзе калатоўкай. Калі пачне гус-

цець, дадаць 100 грамаў дробнага цукру і крыху парашку ванілі ці іншай духмянай эсэнцыі або 
ружавай вады для паху. Добра вымешаць, пакласці ў палатняную (лепш ільняную) сурвэтку, 
моцна абвязаць і павесіць на ноч у лядоўні. Раніцай выняць з сурвэткі на талерку і заліць вярш-
ковым заварным соусам з цукрам і жаўткамі.

Вяршковы заварны соус
Інгрэдыенты: 0,5 літра вяршкоў; 6 жаўткоў; 200 грамаў цукру; кавалачак ванілі.
Як гатаваць: ваніль папярэдне растаўчы і загарнуць у палатно. Апусціць мяшэчак з ваніллю 

ў вяршкі, давесці да кіпення і астудзіць. Ваніль выняць. Жаўткі расцерці з цукрам, змяшаць з 
вяршкамі і нагрэць, увесь час памешваючы, да загусцення.

Топленае масла
Інгрэдыенты: 500 грамаў вяршковага масла, 1 літр вады, соль.
Як гатаваць: наліць у каструлю гарачую ваду, пакласці туды масла і, увесь час мяшаючы, 

грэць на малым агні. Рабіць гэта лепей на пліце. Як толькі масла растопіцца, зняць пасудзіну з 
агню і астудзіць.

Калі масла добра застыне, каля сценкі каструлі ў ім зрабіць маленькую дзірку і праз яе зліць 
ваду. Яна будзе амаль белага колеру – гэта значыць, што ў масле мелася шмат малочных часцінак. 
Каб яно ачысцілася цалкам, варку трэба паўтарыць тры ці чатыры разы.

Каб масла лепей захоўвалася, яго соляць па густу і заліваюць у слоікі. Калі масла няшмат, яго 
можна не саліць. Захоўваць у халодным месцы.

Сырнікі вараныя
Інгрэдыенты: 0,5 кілаграма тварагу, 6 яек, 3–4 ст.лыжкі смятаны, 120 грамаў мукі, 2–3 

ст.лыжкі масла, соль.
Як гатаваць: расцерці свежы (не перагрэты) тварог, дадаўшы па адным усе яйкі, некалькі 

лыжак не ўкіслай смятаны. Пасаліць і дасыпаць столькі мукі, каб маса раскатвалася на стале. 
Калі ў масе зусім не застанецца камякоў тварагу і яна стане пульхнай, пасыпаць стол мукой, 
зрабіць з цеста валікі, сплюснуць іх, намеціць тыльным бокам нажа роўныя кавалачкі, пакроіць 
наўскос і апусціць ў падсолены кіпень. Як толькі сырнікі ўсплывуць, адцадзіць на друшляк. 
Падаваць з растопленым маслам або смятанай.

Можна таксама абсыпаць звараныя сырнікі цёртымі сухарыкамі, пакрапіць маслам і ўставіць 
у печ або духоўку. Запякаць да ўтварэння румянай скарыначкі – хвілін 20 у залежнасці ад 
гарачыні ў духоўцы ці печы. Атрымаюцца сырнікі запечаныя – смачныя і далікатныя.

ПРАПАНУЕМ ЗРАБІЦЬ

У «Віцебска» праблемы з грашыма
Ігракі клуба атрымалі паведамленні аб змене ўмоў аплаты працы.

Пасля першага круга «Віцебск» 
займае ў турнірнай табліцы 8-е мес-
ца – у 15 гульнях каманда набрала 
20 ачкоў. Але ў хуткім часе ў клуба 
могуць узнікнуць дадатковыя пра-
блемы.

«У чэмпіянаце перапынак, адкры-
лася трансфернае акно, але, на жаль, 
кадравымі ўзмацненнямі парадаваць 
нашых балельшчыкаў не зможам, – 
шчыра прызнаўся на клубным сай-
це дырэктар «Віцебска» Мікалай 
Вайцюхоўскі. – Першы круг каманда 
гуляла, не атрымліваючы некато-
рых выплат, што абяцаліся раней. Я 
ўдзячны хлопцам за тое, што яны з 
разуменнем паставіліся да сітуацыі 
і выконвалі сваю работу. А ўвогуле 
з нечаканымі непаступленнямі 
спонсарскіх сродкаў мы сутыкнуліся 
яшчэ ў снежні мінулага года. Тады 

ўдалося гэта перакрыць грашы-
ма, якія атрымалі за трансферы 
Шкурына, Пячэніна, Волкава і арэн-
ду Дыега. У гэтым годзе фінансавая 
сітуацыя па не залежных ад клуба 

прычынах яшчэ больш пагоршыла-
ся».

Мікалай Вайцюхоўскі кажа, што 
не можа каментаваць, чаму клуб 
патрапіў у фінансавую яму, пра гэта 

лепш спытацца ў кіраўніцтва аблас-
нога ўпраўлення спорту.

«Але на сённяшні дзень мы 
выплацілі ўсе даўгі перад камандай, 
– дадае дырэктар клуба. – Разумеем, 
што ў далейшым абавязацельствы 
перад ігракамі выконваць не зможам. 
Футбалісты атрымалі паведамленні 
аб змене ўмоў аплаты працы і ў 
выпадку нязгоды могуць пакінуць 
клуб. Выключэнне складаюць ігракі, 
у якіх з клубам доўгатэрміновыя кан-
тракты.

Такое рашэнне было нялёгка пры-
няць, але гэта лепш, чым трымаць 
людзей у сітуацыі нявызначанасці і 
ствараць даўгі. Зараз чакаем рашэн-
ня кожнага, а трэнерскі штаб 
праглядае моладзь на магчымыя 
вакансіі».

Алесь СІВЫ.

У Аляксандра Глеба адкрылася другое дыханне
40-гадовы футбаліст вырашыў працягнуць футбольную кар’еру ў Бахрэйне, хаця не выходзіў на футбольнае поле з 2019 года.

Аляксандр Глеб – былы футбаліст нямецкага 
«Штутгарта», англійскага «Арсенала» і іспанскай 
«Барселоны». Апошнім яго клубам была «Іслач» 
з Мінскага раёна, а вясной мінулага года Глеб 
аб’явіў пра завяршэнне кар’еры.

У складзе зборнай Беларусі паўабаронца 
правёў 80 матчаў і забіў 6 галоў.

Апошнім часам Аляксандр Глеб займаўся 
рыбалкай, сям’ёй і хатнімі справамі. На 
пачатку гэтага года стала вядома, напрыклад, 
што ён атрымаў 25 сотак для будаўніцтва 
дома ў вёсцы Лапаровічы на беразе Мінскага 
мора па суседстве з участкамі французскага 
акцёра Жэрара Дэпардзье і біятланісткі Дар’і 
Домрачавай.

Паводле звестак «Трыбуны», Глеб, каб атры-
маць зямлю, напісаў прашэнне на імя Аляксандра 
Лукашэнкі і заплаціў за ўчастак 137 тысяч долараў 
– у 2,5 раза больш за яго кадастравы кошт.

«Усё, што гэта сметніца «Трыбуна» выклад-
вае, – мне па барабане, – пракаментаваў затым 
футбаліст паведамленні ў СМІ. – Мне што, 

апраўдвацца перад кожным, хто будзе пытац-
ца, навошта мне белыя красоўкі, навошта мне 
чырвоныя штаны або навошта мне ўчастак? 

Ну захацеў – і ўсё. Гэта мая мара была».
У футбольнай хроніцы прозвішча Глеба 

перасталі ўзгадваць, але зараз стала вядома, што 
беларускі паўабаронца падпісаў кантракт з клу-
бам «Халід» з Бахрэйна. І гэта была даволі неча-
каная навіна!

«Халід» быў заснаваны напрыканцы 2020 года. 
Каманда змагла перамагчы ў другой лізе і зава-
яваць пуцёўку ў вышэйшы дывізіён чэмпіянату 
Бахрэйна.

Дарэчы, падчас свайго візіту ў Бахрэйн 
Аляксандр Глеб сустрэўся з кіраўніком НАК гэтай 
краіны Махамедам Аль-Нісфам.

Гэта не першы выпадак, калі ігракі ў 
«пенсіённым» для футбола ўзросце працягвалі 
кар’еру. Напрыклад, перуанскі форвард Клаўдзіа 
Пісара ў 41 год гуляў за нямецкі «Вердэр», а 
японскі футбаліст Кадзуёсі Міура і ў 52 гады 
выступаў за клуб «Ёкагама».

Чаму б і не зарабіць капейку, калі здароўе даз-
валяе?

Алесь СВЯТЛАНІЧ.


